
Parlament České republiky

POSLANECKÁ SNĚMOVNA
2023

9. volební období

Z Á P I S
z 28. schůze

Kontrolního výboru,
která se konala dne 7. prosince 2023

v budově Poslanecké sněmovny, Sněmovní 3, 118 26 Praha 1, místnost č. 206

Čtvrtek 7. prosince 2023  

Přítomni: posl. R. Bělohlávková,  posl. J. Janda,  posl. J. Kott,  posl.  R. Kubíček,  posl.
H. Naiclerová,  posl. P. Quittová,  posl.  J. Slavík,  posl.  M. Šebelová,
posl. R. Vích, posl. V. Vomáčka, posl. M. Zborovský

Omluveni: posl.  K. Farhan,  posl.  V. Král,  posl.  P. Růžička,  posl. P. Sadovský,
posl. M. Wenzl

Hosté: dle prezenční listiny

Tuto schůzi řídil předseda výboru posl. R. Vích.

Předseda výboru posl. R. Vích zahájil schůzi výboru v 9.00 hodin a přivítal přítomné
poslankyně a poslance. Navrhl pořad jednání 28. schůze Kontrolního výboru dle pozvánky:
1. Kontrolní  závěr  Nejvyššího  kontrolního  úřadu  z  kontrolní  akce  č.  21/08  –  Peněžní

prostředky vynakládané na podporu sociálního bydlení z Integrovaného regionálního
operačního programu

2. Kontrolní  závěr  Nejvyššího  kontrolního  úřadu  z  kontrolní  akce  č.  21/35  –  Peněžní
prostředky na informační podporu protiepidemických činností

3. Kontrolní  závěr  Nejvyššího  kontrolního  úřadu  z  kontrolní  akce  č.  21/21  –  Peněžní
prostředky státu vynakládané na systém ochrany měkkých cílů

4. Kontrolní  závěr  Nejvyššího  kontrolního  úřadu  z  kontrolní  akce  č.  21/25  –  Účetní
závěrka České rozvojové agentury za rok 2020 a údaje předkládané Českou rozvojovou
agenturou pro hodnocení plnění státního rozpočtu za rok 2020

5. Kontrolní  závěr  Nejvyššího  kontrolního  úřadu  z  kontrolní  akce  č.  21/38  –  Peněžní
prostředky státu vynakládané na odškodňování

6. Stanovisko Nejvyššího kontrolního úřadu ke zprávě o plnění státního rozpočtu České
republiky za 1. pololetí 2023 /sněmovní tisk 577/2/

7. Sdělení předsedy, různé
8. Návrh termínu a pořadu příští schůze výboru.

Nikdo z přítomných poslankyň a poslanců nevznesl návrh na změnu, doplnění nebo
vypuštění některého z bodů. Všechny přítomné poslankyně a poslanci souhlasili s navrženým
pořadem  (9 pro; 0 proti; 0 se zdrželo). Hlasování se zúčastnili:  posl. J. Janda, posl. J. Kott,
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posl.  R. Kubíček,  posl. H. Naiclerová,  posl. P. Quittová,  posl. J. Slavík,  posl. R. Vích,  posl.
V. Vomáčka, posl. M. Zborovský /viz příloha zápisu č. 1, str. 1/.

1.
Kontrolní závěr Nejvyššího kontrolního úřadu z kontrolní akce č. 21/08 – Peněžní prostředky

vynakládané na podporu sociálního bydlení z Integrovaného regionálního operačního programu

S úvodním slovem k tomuto bodu vystoupil prezident NKÚ M. Kala. Uvedl, že NKÚ se
zaměřil na záměr vybudovat z evropských peněz 5 tisíc bytů. Kontrolní akce probíhala od dubna
do října roku 2021. Kontrolovaným obdobím bylo období od roku 2016 do roku 2021. Kontrolní
akci řídil a kontrolní závěr vypracoval člen NKÚ J. Kalivoda. Hlavním zjištěním bylo, že tyto
prostředky měly být určeny na sociální bydlení. Proto se NKÚ zaměřoval na to, jak byl tento
systém rozdělování připraven, jak byly dotace samotné rozdělovány a jak se vybíraly projekty k
podpoře. NKÚ také kontroloval vzorek devíti podpořených projektů v hodnotě celkem 80 mil.
Kč. Důvodem nedosažení plánovaného množství pěti tisíc sociálních bytů byl hlavně nízký zájem
žadatelů o podporu. Kvůli nezájmu snížilo MMR množství připravených peněz z původních 7,5
mld. Kč v roce 2015 na 4,5 mld. Kč v roce 2017. Poté pracovalo také na zatraktivnění podmínek
pro získání dotace, čímž se zájem částečně zvýšil. Kvůli snížení alokace peněz z roku 2017 už ale
na podporu nedosáhlo 28 projektů, přestože by jinak splnily podmínky. Kromě toho řada žadatelů
odstoupila  od svých projektů poté,  kdy už MMR rozhodlo,  že získají  dotaci.  Jen do konce
kontroly bylo takto ukončeno 76 projektů, díky kterým mělo vzniknout 522 sociálních bytů. Jako
důvod uváděli žadatelé nejistotu právního prostředí plynoucí z neexistence zákona o sociálním
bydlení, vysokou administrativní zátěž a další důvody. NKÚ se zaměřil na samotnou administraci
projektů. Při jejich výběru MMR nezohledňovalo náklady v přepočtu na podpořený byt, lůžko
nebo osobu využívající sociální bydlení a nestanovilo žádné jiné kritérium, které by bralo v potaz
vynaložené peníze v porovnání s jejich přínosy. Dále se ukázalo, že doba hodnocení projektů byla
v průměru 252 dní,  a to  hlavně kvůli  dlouhým procesům při  získávání  stavebního povolení.
Původně MMR předpokládalo,  že  proces  hodnocení  projektů  bude  trvat  zhruba 152 dní.  V
neposlední  řadě  MMR nevyhodnocovalo  dopad podpory  na  zvyšování  kvality  a  dostupnosti
služeb vedoucí k sociální inkluzi, což byl jeden z cílů, kterého se mělo pomocí dotací dosáhnout.
Pro  takové  vyhodnocení  jsou  ovšem potřeba  ucelené  informace  o  dané  oblasti,  například  o
celkovém počtu sociálních bytů, údaje o množství potřebných sociálních bytů apod., a těmito
informacemi MMR v době kontroly nedisponovalo. Jednání ve vládě proběhlo dne 14. 9. 2022,
bylo  schváleno  usnesení  č.  771.  Následně  byla  projednána  informace  o  plnění  nápravných
opatření dne 12. 4. 2023. NKÚ šlo do jednání ve vládě bez rozporu. V předkládací zprávě MMR
uvedlo, že řídicí orgán IROP přijal opatření k odstranění zjištěných nedostatků a některá opatření
realizoval  již  během kontroly  a kontrolní  zjištění  rovněž  využil  při  nastavování  podmínek v
novém programu IROP 2021-2027.  Provedení  těchto  opatření  a  jejich  účinnost  lze  prověřit
případnou další kontrolou.

Se  zpravodajskou  zprávou  k  tomuto  bodu  vystoupila  místopředsedkyně
– zpravodajka výboru posl. H. Naiclerová. Uvedla, že cílem kontroly NKÚ bylo prověřit,
zda podpora v oblasti sociálního bydlení z Integrovaného regionálního operačního programu
byla  nastavena  a  realizována  tak,  aby  přispěla  k  zajištění  přiměřené  dostupnosti  bydlení
v segmentu sociálního bydlení.  Kontrola byla realizována v době od dubna do října 2021.
Kontrolovaným  obdobím  bylo  období  od  roku  2016  do  roku  2021,  v  případě  věcných
souvislostí i období předcházející. Kontrola byla provedena u MMR, které je v roli řídicího
orgánu  IROP, a  u  Centra  pro  regionální  rozvoj ČR,  které  je  zprostředkujícím  subjektem

- 2 -



pověřeným výkonem některých činností. Kontrolní akce se zaměřila na 4 vyhlášené výzvy
určené na individuální projekty podpory sociálního bydlení s celkovou alokací 4 mld. Kč.
Kontrolou  bylo  zjištěno,  že  MMR  nezajistilo  dosažení  plánovaného  cíle  5  tisíc  nových
sociálních bytů z IROP. Při současném tempu výstavby jich bude maximálně 2 212. Dále bylo
zjištěno,  že alokace prostředků na sociální bydlení se snížila z  původních 7,5 mld.  Kč na
4,5 mld. Kč, přičemž nejméně třetina prostředků nebude vyčerpána. Mezi hlavní kontrolní
zjištění NKÚ patří:
- Chybějící právní úprava sociálního bydlení v době přípravy podpory z IROP, což způsobilo

nejistotu pro žadatele.,
- Nedostatečné  sledování  efektivity  a  přínosů  podpory  sociálního  bydlení  pro  integraci

znevýhodněných osob.,
- Neúplné údaje o bytech pro sociální bydlení v ČR, nelze tak posoudit naplnění cílů.,
- Nedosažení  plánovaného  počtu  sociálních  bytů  kvůli  nízkému  zájmu  žadatelů

a předčasnému snížení alokace.,
- Nedostatky v hodnocení žádostí o podporu, většina projektů získala plný počet bodů.,
- Problémy s udržitelností projektů kvůli nejasně nastaveným podmínkám služeb obecného

hospodářského zájmu.
Kontrolou  bylo  ověřeno,  že  MMR  i  CRR  ČR  mají  nastaveny  fungující  mechanismy
administrace  a  kontroly  projektů  IROP. Drobné  nedostatky  neměly  zásadní  vliv. Celkově
NKÚ  konstatoval,  že  podpora  sociálního  bydlení  z  IROP  přispěla  k  dílčímu  zlepšení
dostupnosti bydlení pro potřebné osoby. Nebylo však dosaženo plánovaných cílů a výstupů.
Důvodem byly především nedostatky v počáteční  přípravě  ze strany MMR. Pro efektivní
nastavení  podpory  v příštím  období  NKÚ  doporučuje  odstranit  nedostatky  v  legislativě,
strategickém řízení a vyhodnocování dopadů této politiky. MMR ve svém stanovisku uvedlo,
že nebyla shledána žádná zjištění s finančním dopadem. Většina zjištění NKÚ má souvislost s
neexistencí zákona o sociálním bydlení. MMR zdůraznilo, že nastavilo kontrolní systém pro
sociální  bydlení  IROP tak,  že  je  skutečně  zajištěno,  aby byty  byly  využívány osobami  z
definované  cílové  skupiny  a poskytnuté  prostředky  byly  využity  ke  zvýšení  dostupnosti
sociálního bydlení.

Se stanoviskem za Ministerstvo pro místní rozvoj vystoupil  náměstek ministra pro
místní rozvoj L. Černohorský. Uvedl, že kontrolní akci č. 21/08 NKÚ provedl v průběhu
roku 2021. MMR obdrželo kontrolní závěr, ke kterému navrhlo stanovisko a zaslalo jej do
meziresortního připomínkového řízení, ze kterého vzešlo 5 připomínek NKÚ. Ty byly přijaty
a vypořádány, jedna  částečně.  NKÚ identifikoval  několik  zjištění,  která  MMR akceptuje,
a zohlednilo je při přípravě nových výzev pro IROP 2021-2027. NKÚ celkově konstatoval, že
s jistotou nebude naplněn plánovaný cíl 5 000 nových sociálních bytů. V případě, že budou
všechny projekty dokončeny v plném rozsahu, bude do konce roku 2023 z programu IROP
podpořeno pořízení 2 212 bytů. V průběhu realizace IROP došlo ke snížení plánované alokace
(ze  7,5 mld. Kč  na  4,5 mld.  Kč)  pro  oblast  sociálního  bydlení  z  důvodu  počáteční  nízké
poptávky  příjemců.  Ani  nově  nastavená  alokace  nebyla  vyčerpána  (k  31. 10. 2023  byly
projekty za 2,3 mld. Kč). Jako jedna z příčin tohoto stavu je v kontrolním závěru uvedeno, že
v době nastavování podpory z IROP nebyla oblast sociálního bydlení jednoznačně legislativně
upravena, což pro příjemce zejména z řad obcí negativně ovlivnilo zájem o využití tohoto
dotačního titulu. Ke snížení alokace MMR v roce 2017 přistoupilo, jak je uvedeno, z důvodu
nízkého  počátečního  zájmu  příjemců.  Uvolněné  prostředky  byly  přesunuty  na  výzvy  na
podporu sociálních služeb tak, aby bylo zajištěno jejich vyčerpání ve prospěch ČR ve stejném
specifickém cíli.  Jednalo  tak  na  základě  informací  a  podkladů,  které  mělo  v  daném čase
k dispozici,  nebylo  ale  jasné,  zda se podaří  vyjednat  atraktivnější  podmínky pro příjemce
v dalších výzvách nebo zda bude příznivější legislativní situace. Následně byly v roce 2018
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vyhlášeny výzvy na sociální bydlení II, které nabízely pro příjemce lepší podmínky (vyšší
dotace na m2 plochy bytu, možnost obsazení na omezený čas osobami mimo cílovou skupinu)
a byl  v  nich  skutečně  zaznamenán  větší  zájem o  realizaci.  MMR má pro  nové období  k
dispozici data o využití podpory v  IROP 2014-2020  a z těch vychází při plánování výzev
IROP 2021-2027. Vzhledem ke stále chybějícímu zákonu lze předpokládat,  že struktura a
zájem příjemců bude obdobný. Plánovaná alokace pro IROP 2021-2027 na oblast sociálního
bydlení je více než 2,7 mld. Kč s předpokladem vybudování 2 246 bytů. Na podzim 2022 byly
vyhlášeny 2 výzvy na  podporu sociálního  bydlení  v  IROP 2021-2027 a  jedna  výzva pro
projekty ITI – integrované územní investice s plánovanou alokací 1,2 mld. Kč, ve kterých
bylo podáno 57 projektů za 447 mil. Kč. Na základě zkušenosti z předchozího programového
období reflektované i kontrolou NKÚ byly tyto výzvy v srpnu 2023 předčasně ukončeny a
ministrem byla  zřízena  ad  hoc  pracovní  skupina  pro  posílení  absorpční  kapacity  IROP –
sociální  bydlení.  Ta navrhla  nové znění  podmínek pro poskytnutí  dotace tak,  aby zvýšily
zájem žadatelů  o realizaci  projektů.  Plánované  změny  zahrnují  mimo  jiné  zvýšení  limitu
přímých nákladů na m2 podlahové plochy bytu,  změnu způsobu výpočtu  překompenzace,
zvýšení hranice maximálního příjmu domácnosti, delší dobu trvání nájemní smlouvy. Nová
101. a 102. výzva je plánována na vyhlášení v lednu 2024. Zároveň je připravován dotační
titul v Národním plánu obnovy – Dostupné bydlení, které kombinuje dotaci a zvýhodněný
úvěr. NKÚ okomentoval i nastavení systému výběru projektů, kdy většina získala ve věcném
hodnocení  maximální  počet  bodů,  což  neumožnilo  provádět  výběr  projektů  podle  jejich
kvality,  nastavená  kritéria  nehodnotila  ani  nákladovou  efektivnost  projektů.  Vzhledem
k nízkému  počtu  žadatelů  se  však  tato  rizika  nenaplnila.  Věcné  hodnocení,  a  tedy  výběr
projektů ve výzvách na základě přidělených bodů, nebude v IROP 2021-2027 realizováno z
důvodu zkrácení doby hodnocení projektů. Stejně jako v IROP 2014-2020 i v IROP 2021-
2027 je nastavena maximální výše dotace na m2 podlahové plochy bytu, čímž je alespoň v
určité míře zajištěna efektivnost poskytnuté podpory. MMR dle kontrolního závěru nastavilo
zaměření i podmínky výzev tak, aby poskytnutá podpora přispěla k dostupnosti sociálního
bydlení.  Rovněž  procesy  administrace  a  kontrol  projektů  byly  označeny za  funkční,  byly
zjištěny pouze dílčí  nedostatky bez významného vlivu.  Byla zjištěna neaktuálnost údajů v
registru de minimis v případě změny výše čerpané dotace po vydání rozhodnutí. Na základě
tohoto zjištění provedl řídicí orgán IROP řídicí kontrolu – toto zjištění by nemělo mít faktický
vliv  na  příjemce,  jelikož  na  základě  jejich  žádosti  jsou  údaje  v  registru  de  minimis
bezodkladně  upravovány.  Zároveň  je  konstatováno,  že  nastavení  systému  neumožňuje
vyhodnocovat  přínosy  a  dopady  poskytnuté  podpory  na  integraci  cílové  skupiny  osob.  S
výjimkou sociálních bytů podpořených z IROP MMR nemá k dispozici ucelené údaje o všech
bytech využívaných k sociálnímu bydlení, dle NKÚ tak nelze kvantifikovat přínos realizace
projektů IROP pro zvýšení kvality a dostupnosti služeb vedoucí k sociální inkluzi. Toto, stejně
jako většina zjištění NKÚ, má souvislost s neexistencí zákona o sociálním bydlení. Návrh
zákona o podpoře bydlení  je v gesci  nově vzniklého Odboru strategií  a  analýz regionální
politiky a politiky bydlení přímo řízeného ministrem. Aktuální stav je takový, že v říjnu 2023
by  mělo  dojít  k  vypořádání  meziresortního  připomínkového  řízení,  koncem  listopadu  je
plánované předložení návrhu zákona vládě a plánovaná účinnost je v červenci 2025. Zaměření
zákona je oproti původnímu návrhu širší a definici samotného sociálního bydlení nezahrnuje,
řeší však pojmy bytová nouze a ohrožení ztrátou bydlení včetně definování cílových skupin
pro  tyto  typy  bydlení.  Rovněž  do  Koncepce  bydlení  2021+  byla  začleněna  dvě  opatření
výhradně  zaměřená  na  sociální  bydlení.  Jedním  z  úkolů  stanovených  pro  MMR  bylo
navrhnout a pilotně ověřit systém jednotné evidence sociálních bytů s termínem splnění do
roku 2024. Tento úkol byl následně zrušen, nová koncepce evidence bytů je navázána na
vznik nového zákona o podpoře v bydlení.  V meziresortním připomínkovém řízení MMR
akceptovalo připomínky z  kontroly NKÚ. Stanovisko k tomuto  kontrolnímu závěru  NKÚ
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předložilo MMR na jednání schůze vlády bez rozporu. MMR v souladu s usnesením vlády
předložilo dne 12. 4. 2023 vládě informaci o stavu plnění nápravných opatření,  která byla
v oblasti  nastavení  podmínek  pro  nové  programové  období,  přípravy  nového  zákona
a koncepce  řešení  problematiky  dostupného  a  sociálního  bydlení  a  ověření  aktuálnosti
záznamů v registru de minimis. Konkrétně se jednalo o následující přijatá opatření:
- Úprava podmínek pro výzvy v IROP 2021-2027 tak, aby byly pro žadatele atraktivnější

a zároveň s jasně stanovenými povinnostmi.,
- Příprava zákona o podpoře bydlení a jasné uchopení koncepce bydlení je jednou z priorit

MMR.,
- Provedení kontroly aktuálnosti údajů v registru de minimis.
Závěrem konstatoval,  že všechna přijatá nápravná opatření byla ve velké míře splněna.  V
plnění  zůstávají  opatření  související  s  nastavováním  koncepčních  dokumentů  a  přijetím
nového zákona.

V obecné rozpravě vystoupili: posl. R. Bělohlávková (Dotázala se, kdy je plánována
realizace  registru  bytů.  Dále  se  dotázala,  zda  by  bylo  možné,  aby  KV ve  svém  závěru
zdůraznil potřebu urychleného přijetí zákona  o podpoře v bydlení, protože zde zaznělo, že
jeho účinnost je plánována až od července 2025.), posl. R. Vích (Dotázal se, zda je v plánu
Legislativní rady vlády řešit zákon o sociálním bydlení a kdy by tento zákon mohl být přijat.)
a  náměstek ministra pro místní rozvoj L. Černohorský (Uvedl,  že  to,  jak rychle bude
zákon o podpoře v bydlení přijat, je již v rukou poslanců. V současné době bylo vypořádáno
připomínkové řízení,  závěr  zákona nyní  posuzuje Legislativní  rada vlády a  až po vrácení
připomínek  o  něm  bude  jednat  vláda  a  poté  následně  bude  návrh  zákona  předložen  do
Poslanecké  sněmovny.  MMR  předpokládá,  že  projednávání  návrhu  zákona  o  podpoře  v
bydlení může v Poslanecké sněmovně začít v lednu 2024. Návrh zákona o sociálním bydlení
bude nahrazen právě zákonem o podpoře v bydlení,  v rámci  kterého se přímo nedefinuje
sociální bydlení, ale jsou tam definovány cílové skupiny. Je to tam lépe a šířeji definované než
pouze na sociální bydlení.).

V podrobné rozpravě  místopředsedkyně – zpravodajka výboru posl. H. Naiclerová
navrhla usnesení následujícího znění:
Kontrolní  výbor  Poslanecké  sněmovny  Parlamentu  ČR  po  úvodním  výkladu  prezidenta
Nejvyššího  kontrolního  úřadu  Miloslava  Kaly,  zpravodajské  zprávě  poslankyně
Hany Naiclerové, stanovisku náměstka ministra pro místní rozvoj Lukáše Černohorského a po
rozpravě
I. b e r e  n a  v ě d o m í

a) Kontrolní závěr Nejvyššího kontrolního úřadu z kontrolní akce č. 21/08 – Peněžní
prostředky  vynakládané  na  podporu  sociálního  bydlení  z  Integrovaného
regionálního operačního programu (dále jen „Kontrolní závěr č. 21/08“),

b) Stanovisko  Ministerstva  pro  místní  rozvoj  ke  Kontrolnímu  závěru  č.  21/08,
obsažené v části IV materiálu vlády č. j. 750/22,

c) Usnesení vlády č. 771 ze dne 14. 9. 2022,
d) Informaci  Ministerstva  pro  místní  rozvoj  o  plnění  nápravných  opatření  podle

usnesení  vlády  ze  dne  14. 9. 2022  č.  771  ke  Kontrolnímu  závěru  č.  21/08,
obsaženou v části II materiálu vlády č. j. 207/23;

II. ž á d á  vládu ČR o prioritní zařazení projednávání v Parlamentu ČR návrhu zákona
o podpoře  bydlení,  který  je  v gesci  Ministerstva  pro  místní  rozvoj,  a  doporučuje
urychlení legislativního procesu v rámci přijetí daného zákona;
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III. z m o c ň u j e  předsedu  výboru,  aby  s  tímto  usnesením  seznámil  prezidenta
Nejvyššího  kontrolního  úřadu,  předsedu  vlády,  ministra  pro  místní  rozvoj  a
generálního ředitele Centra pro regionální rozvoj ČR.

S takto  navrženým usnesením byl  vysloven souhlas  a  bylo přijato  usnesení  č.     132
(11 pro; 0 proti; 0 se zdrželo). Hlasování se zúčastnili:  posl. R. Bělohlávková, posl. J. Janda,
posl. J. Kott,  posl.  R. Kubíček,  posl. H. Naiclerová,  posl.  P. Quittová,  posl. J. Slavík,  posl.
M. Šebelová,  posl. R. Vích,  posl. V. Vomáčka,  posl. M. Zborovský /viz  příloha zápisu č. 1,
str. 2/.

2.
Kontrolní závěr Nejvyššího kontrolního úřadu z kontrolní akce č. 21/35 – Peněžní prostředky na

informační podporu protiepidemických činností

S  úvodním  slovem  k  tomuto  bodu  vystoupil  prezident  NKÚ  M.  Kala.  Uvedl,  že
kontrolní akci řídil  a kontrolní závěr vypracoval člen NKÚ S. Koucký. Cílem kontroly bylo
prověřit účelnost a hospodárnost vynaložených peněžních prostředků souvisejících s informační
podporou  protiepidemických  činností.  Kontrolovaným  obdobím  byly  roky  2017  až  2021.
Kontrola byla prováděna v době od dubna do října 2021. Z kontroly vyplývá, že protiepidemickou
informační podporu Ministerstvo zdravotnictví nepřipravilo, případně to,  co mělo připraveno,
nevyužilo. Což se výrazně promítlo do toho, jak resort zvládal řídit epidemii onemocnění covid-
19. Po vyhlášení epidemie provázel řízení chaos, budování nové informační infrastruktury pak
vysoká míra improvizace, což přineslo řadu problémů. Skutečnost, že informační podpora určená
pro řízení epidemií MZ nebyla připravena, v praxi znamenala, že krajské hygienické stanice
nebyly připravené na zvládání epidemických situací takového rozsahu. Až do druhé poloviny roku
2020 jim chybělo přes 900 pracovních stanic a notebooků. O chybějící IT technice krajských
hygienických stanic MZ vědělo minimálně od poloviny roku 2017. Kromě toho chyběl systém,
který by umožňoval jednotnou resortní komunikaci, jeden ze základů pro řízení a monitorování
epidemie. Tím měl být integrovaný systém uživatelů pro krajské hygienické stanice. Původně
předpokládané dokončení  v  roce  2019 MZ třikrát  oddálilo  a  jednotná  resortní  komunikační
platforma tak při vyhlášení pandemie připravena nebyla. Po vyhlášení epidemie MZ nereagovalo
podle platného pandemického plánu. Ten byl naposledy aktualizován v roce 2011, jak to ukázaly
již dřívější kontroly NKÚ. Místo toho MZ začalo vytvářet nové orgány, které boj s pandemií
řídily, ale jejich odpovědnosti ani kompetence nebyly jasně definovány. Případně se jejich činnosti
v některých  situacích  duplikovaly,  jako  například  vznik  centrálního  řídicího  týmu,  který
duplikoval činnost již existující Ústřední epidemiologické komise. Kromě toho MZ nevyužilo ani
IT systém, se kterým pandemický plán počítal, tzv. informační systém pandemie. Systém služeb
Chytrá karanténa, který se stal novou informační podporou pro zvládání epidemie a za který
resort  vynaložil  téměř  400  mil.  Kč,  byl  v  průběhu  svého  budování  zatížen  vysokou  mírou
improvizace a živelného rozvoje. V praxi se pak ukázalo, že s rostoucím počtem nakažených se
nedařilo trasovat kontakty pozitivně testovaných osob. V některých obdobích klesla úspěšnost
trasování pod 50 %, v krajních případech přibližně k 20 %. Nepřipravenost MZ a nedostatečné
řízení kompenzovalo do určité míry pracovní nasazení Armády ČR, která vyvinula aplikaci pro
shromažďování dat o onemocnění covid-19, ale i zaměstnanců ÚZIS a Národní agentury pro
komunikační a informační technologie, kteří se na těchto aplikacích podíleli. Problematické bylo
samotné využívání některých částí tzv. Chytré karantény. V jejím rámci vznikla aplikace eRouška,
o kterou byl však u veřejnosti  velmi nízký zájem. Celkově byla aplikace stažena v 1,6 mil.
případů, aktivních aplikací bylo v září 2021 0,5 milionu. Od října 2020 do června 2021 bylo
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zaznamenáno 1,6 mil. případů nákazy onemocněním covid-19, ale jenom 5 % případů nahlásilo
svou pozitivitu touto aplikací. S daty získanými z aplikace eRouška ve výsledku MZ nepracovalo,
a to i přesto, že za její vývoj a provoz zaplatilo 20 mil. Kč. Z pohledu výdajů byl problém i to, že
MZ  nesledovalo  a  nevyhodnocovalo  výdaje  na  informační  podporu.  V  rámci  tzv.  Chytré
karantény se jednalo např. o úhradu hovorů call center, kde se v kontrolovaném období průměrné
náklady na jeden odchozí hovor pohybovaly v rozmezí od 66 Kč do 435 Kč. Výdaje na službu
provozování call center představovaly jeden z nejvýznamnějších fakturovaných nákladů v rámci
systému služeb Chytrá karanténa. Z téměř 400 mil. Kč fakturovaných nákladů to bylo 40 %.
NKÚ  dále  upozornil,  že  MZ  nezapracovalo  nově  vytvořenou  informační  podporu  do  tzv.
Pandemického  plánu  České  republiky  ani  do  informační  koncepce  MZ.  Existuje  tak  reálná
možnost, že navzdory vynaloženým penězům nebude systém služeb Chytrá karanténa využíván
při případných budoucích epidemiích. Projednávání ve vládě proběhlo 14. 9. 2022, vláda přijala
usnesení  č.  779.  Následně  proběhlo  projednávání  informace  o nápravných  opatřeních  dne
12. 4. 2023 již  bez usnesení.  Všechny případné rozpory byly vyřešeny před jednáním vlády.
Celkově NKÚ považuje navrhovaná opatření MZ za dostatečná. MZ včetně ÚZIS reagovalo
adekvátně na většinu připomínek NKÚ uplatněných ke stanovisku MZ, když učinilo konkrétní
nápravná opatření nebo zpracovalo nové návrhy. Účinnost navrhovaných opatření bude možné
ověřit až následnou kontrolou. U opatření týkajících se komplexního dokumentu Národní systém
pro zvládání zdravotních hrozeb, na kterém se významně podíleli zástupci Armády ČR a který
přináší aktuálně získané zkušenosti do návrhu změn řídicích procesů, nástrojů systémů a dalších
mechanismů,  NKÚ zdůrazňuje,  že  dokument  je  pouze žádoucím předpokladem pro faktické
změny, které  bude muset  MZ provést,  a  to  nejenom na úrovni  stávající  protiepidemické IT
infrastruktury, ale také na úrovni organizační a kompetenční, v rámci sítě krajských hygienických
stanic. Obdobné platí pro návrh novelizace pandemického plánu nebo vytvoření nového covid
pandemického plánu. Předpokladem realizace konkrétních opatření je, aby tato opatření měla
praktické dopady na všechny prvky zdravotnického systému. Přičemž NKÚ upozorňuje, že řada
těchto prvků – poskytovatelů zdravotních služeb není v přímé podřízenosti MZ.

Se zpravodajskou zprávou k tomuto bodu vystoupil předseda – zpravodaj výboru posl.
R. Vích. Uvedl, že NKÚ provedl kontrolu, jejímž cílem bylo prověřit účelnost a hospodárnost
peněžních prostředků státu vynakládaných na informační podporu protiepidemických činností,
zejména v oblasti zajištění a nastavení technického IT řešení při výskytu onemocnění covid-19
a s tím souvisejících pořízených služeb. Ke kontrole byly vybrány služby pro zajištění systému
služeb  Chytrá  karanténa  a  nákupy  IT  techniky  včetně  softwarových  licencí.  MZ  a  ÚZIS
vynaložily v období 2017 až červen 2021 na informační podporu, včetně služeb s tím spojených,
celkem 495 mil.  Kč.  MZ nepřipravilo  informační  podporu  pro  řešení  epidemických  situací.
Krajské  hygienické  stanice  nebyly  až  do  druhé  poloviny  roku  2020  dostatečně  vybaveny
výpočetní  technikou  v  počtu  902  kusů  pracovních  stanic  a  notebooků  a  neměly  jednotné
komunikační propojení. Důsledkem byla nepřipravenost a neschopnost krajských hygienických
stanic účinně zajistit zvládání epidemické situace. MZ nepostupovalo po vyhlášení pandemie
covid-19  Světovou  zdravotnickou  organizací  podle  schváleného  Pandemického  plánu  České
republiky a jím definovaných postupů, ani nevyužilo IT podporu, kterou tento plán předpokládal.
Vznikaly  nové  řídicí  struktury,  které  nebyly  nikde  definovány  a  neměly  jasně  nastavené
kompetence a odpovědnosti. Chaotické řízení činnosti související se zvládáním epidemie covidu-
19 včetně informační podpory bylo důsledkem nevyužití postupů definovaných Pandemickým
plánem České republiky. MZ nedefinovalo potřeby pro Rozvoj informačních a komunikačních
technologií (ICT) v resortu zdravotnictví. Informační koncepci na období 2019 až 2024, která má
ICT  potřeby  definovat,  MZ  nezpracovalo.  To  vedlo  k  improvizaci  při  vytváření  nové  IT
infrastruktury, což způsobilo řadu problémů při jejím následném použití. Hlavní hygienik ČR
nekoordinoval práce na rozvoji informačních systémů, které by vedly k připravenosti v oblasti

- 7 -



protiepidemických  činností.  MZ  nesledovalo  a  nevyhodnocovalo  účelnost  a  hospodárnost
vynakládání výdajů ve své rozpočtové kapitole. Nevyhodnocovalo efektivnost některých nově
vytvořených aplikací a systému služeb Chytrá karanténa. Peněžní prostředky nejméně ve výši
14 mil. Kč  vynaložilo  neúčelně  a nehospodárně.  Zásadní  vliv  na  neúčelné  a  nehospodárné
vynakládání  peněžních  prostředků  měla  skutečnost,  že  MZ neprověřovalo,  za  co  platí.  MZ
zavádělo  a  využívalo  od  března  2020  postupně  nově  vytvořenou  informační  podporu
protiepidemických  činností  známou  jako  systém  služeb  Chytrá  karanténa  v  souvislosti  s
onemocněním covid-19 na základě usnesení vlády ČR. Zároveň vydávalo mimořádná opatření
pro další využívání a vytváření systému služeb Chytrá karanténa. Ministerstvo nezapracovalo
nově vytvořenou informační  podporu do Pandemického plánu České republiky a  informační
koncepce MZ. NKÚ shledává zásadní riziko v tom, že nebude udržitelnost a kontinuita nově
vybudované informační struktury prostřednictvím systému služeb Chytrá karanténa pro budoucí
epidemie či pandemie vysoce nakažlivých onemocnění. Takže celkové vyhodnocení se opírá o
následující hlavní zjištění z provedené kontroly:
- nepřipravenost informační infrastruktury,
- nedodržení Pandemického plánu České republiky,
- nedostatky v řízení protiepidemické informační podpory budované od roku 2020,
- nehospodárnost a neúčelnost.
Závěrem zmínil skutečnost, že připomínky ke kontrolnímu závěru ze strany MZ byly ve velké
většině vypořádány, případně akceptovány anebo částečně akceptovány.

Se  stanoviskem  za  Ministerstvo  zdravotnictví  vystoupil  náměstek  ministra
zdravotnictví J. Dvořáček. Uvedl, že MZ bere veškeré nálezy NKÚ vážně a pracuje na tom,
aby na situaci, která by se mohla v budoucnu opakovat, bylo MZ více připraveno. 

Pověřená vrchní ředitelka Sekce informačních a komunikačních technologií MZ
E. Urbancová uvedla, že kontrola probíhala v letech 2017 až 2021. MZ na základě 34 zjištění
NKÚ  vypracovalo  jednotlivá  opatření,  která  se  ve  větší  míře  podařilo  splnit.  Průběžná
opatření jsou nadále plněna, včetně zapracování znalostí z dokumentu Národní systém pro
zvládání zdravotních hrozeb, které nadále budou implementovány nejen do řídicích struktur,
ale i do dalších plánů. Dále na základě zjištění byly systémy vyhodnoceny, aktualizovány a
jsou připraveny pro další využití při případné nové pandemii.

Se stanoviskem za Ústav zdravotnických informací a statistiky ČR vystoupil zástupce
ředitele ÚZIS ČR pro ekonomiku J. Linda. Uvedl, že ÚZIS ČR měl dvě role při zvládání
pandemie covid-19. Jednou rolí bylo to, že ÚZIS ČR pro celý resort zdravotnictví zajišťuje IT
kompetenční centrum, nakupuje IT a software. Druhou rolí bylo, že spravoval nezanedbatelný
objem dat,  který  byl  pro řízení  pandemie  klíčový.  Všechny tyto  činnosti  kontrolou NKÚ
prošly  a u ÚZIS ČR bylo jedno zjištění,  které  se  týkalo jedné  veřejné zakázky na nákup
softwarových  licencí,  kdy NKÚ tuto  zakázku vyhodnotil  jako  porušující  tři  body zákona
o zadávání veřejných zakázek. ÚZIS ČR tedy učinil  interní opatření.  Na základě kontroly
NKÚ byla iniciována kontrola finančního úřadu, který na základě jeho kontroly konstatoval,
že zákon o zadávání veřejných zakázek porušen nebyl, ale potvrdil porušení hospodárnosti.

Se  stanoviskem  za  Národní  agenturu  pro  komunikační  a  informační  technologie
vystoupil  ředitel  sekce  Legislativa  NAKIT V. Chrástecký.  Uvedl,  že  NAKIT se  k celé
situaci dostala prostřednictvím zmocněnce pro digitalizaci. V rámci závěrů NKÚ byla NAKIT
vyčtena některá pochybení. To nejzásadnější pochybení bylo narovnáno hned v prosinci 2021,
kdy NAKIT s MZ uzavřela dohodu o narovnání, kdy byla vypořádána částka ve výši 398 400
Kč bez DPH, která původně měla být zahrnuta do bezúplatného plnění, a došlo omylem k
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fakturaci.  Další  nápravná  opatření  směřovala  především  do  interních  postupů.  Přijatá
nápravná opatření pravidelně kontroluje jak Výbor pro audit, tak samozřejmě dozorčí rada
NAKIT. 

V obecné rozpravě  vystoupili:  posl.  H.  Naiclerová  (Uvedla,  že  ji  zaujalo,  že  MZ
nezapracovalo nově vytvořenou informační podporu do Pandemického plánu České republiky
a  informační  koncepce  MZ.  NKÚ shledává  zásadní  riziko  v  tom,  že  nebude udržitelnost
a kontinuita nově vybudované informační struktury prostřednictvím systému služeb Chytrá
karanténa pro budoucí epidemie či pandemie. Dotázala se, zda v poslední verzi Pandemickém
plánu České republiky jsou již tyto náležitosti zapracovány.), posl. M. Šebelová (Dotázala se,
zda  k  tomuto  chaotickému  řízení  také  přispělo,  že  ČR  má  decentralizovaný  systém
hygienických stanic a jednotlivé hygienické stanice jsou samostatné právní subjekty, a zda
MZ  podporuje  změnu  systému,  aby  to  bylo  pod  centrálním  řízením,  např.  MZ.),  posl.
R. Bělohlávková (Uvedla, že období pandemie covid-19 bylo velmi složité. Většina chyb,
které se staly, by se jistě nyní již neopakovaly. Poděkovala ÚZIS ČR za dobrou informovanost
o počtech nakažených covid-19. K elektronické aplikaci Tečka uvedla, že v současné době se
do ní přidává elektronická evidence očkování.  Tento elektronický nástroj v tuto chvíli  jde
neustále kupředu a rozvíjí se. Dále zmínila, že Světová zdravotnická organizace připravuje
iniciativu na řízení a zvládání epidemií a pandemií. tzv. Pandemickou úmluvu.), posl. R. Vích
(Uvedl,  že  novelizace  krizové  legislativy  byla  iniciována  po  povodních  v roce  1998.),
posl. V. Vomáčka (Uvedl,  že  se  jednalo  o bezprecedentní  situaci.  Některým  krizovým
situacím vždy předejít  nejde.  Dotázal  se,  zda MZ garantuje  to,  že si  z této situace vzalo
ponaučení.),  náměstek ministra zdravotnictví J. Dvořáček (Krátce reagoval na vznesené
dotazy. Mimo jiné uvedl,  že MZ připravuje změnu, je nutné centrální řízení hygienických
stanic. ČR iniciovala v rámci EU projednávání a přípravu té Pandemické úmluvy. I během
českého předsednictví se velká část materiálů a zdravotnických předpisů upravovala tak, aby
se získal určitý návod, jak postupovat v případě těchto krizí.),  pověřená vrchní ředitelka
Sekce informačních a komunikačních technologií MZ E. Urbancová (Mimo jiné uvedla,
že poučení z pandemie covid-19, které si MZ nese, je opravdu dlouhodobé. Aplikace Tečka se
nyní  transformuje  a  byla  by  případně  využita  pro  případnou  další  pandemii.),  posl.  H.
Naiclerová (Dotázala se, zda tedy upgrade národního pandemického plánu nebude a čeká se
na evropskou verzi.) a  náměstek ministra zdravotnictví J. Dvořáček (Uvedl, že upgrade
národního pandemického plánu bude. Pandemická úmluva je velmi obecný dokument, jehož
nositelem je Světová zdravotnická organizace. Nicméně nastavuje minima, která by mělo mít
MZ připraveno. Národní připravenost je ale číslo jedna.).

V podrobné  rozpravě  předseda  –  zpravodaj  výboru  posl.  R.  Vích  navrhl  usnesení
následujícího znění:
Kontrolní  výbor  Poslanecké  sněmovny  Parlamentu  ČR  po  úvodním  výkladu  prezidenta
Nejvyššího  kontrolního  úřadu  Miloslava  Kaly,  zpravodajské  zprávě  poslance  Radovana
Vícha,  stanovisku  náměstka  ministra  zdravotnictví  Jakuba  Dvořáčka,  stanovisku  zástupce
ředitele  Ústavu  zdravotnických  informací  a  statistiky  ČR  pro  ekonomiku  Jana  Lindy,
stanovisku  ředitele  sekce  Legislativa  Národní  agentury  pro  komunikační  a  informační
technologie Vladimíra Chrásteckého a po rozpravě
I. b e r e  n a  v ě d o m í

a) Kontrolní závěr Nejvyššího kontrolního úřadu z kontrolní akce č. 21/35 – Peněžní
prostředky na informační podporu protiepidemických činností (dále jen „Kontrolní
závěr č. 21/35“),

b) Zprávu  Ministerstva  zdravotnictví  ke  Kontrolnímu  závěru  č.  21/35,  obsaženou
v části IV materiálu vlády č. j. 1069/22,
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c) Usnesení vlády č. 779 ze dne 14. 9. 2022,
d) Informaci  Ministerstva  zdravotnictví  o  plnění  opatření  vyplývajících  ze  Zprávy

Ministerstva zdravotnictví  ke Kontrolnímu závěru č. 21/35, obsaženou v části  II
materiálu vlády č. j. 157/23;

II. z m o c ň u j e  předsedu  výboru,  aby  s  tímto  usnesením  seznámil  prezidenta
Nejvyššího kontrolního úřadu, ministra zdravotnictví, ředitele Ústavu zdravotnických
informací a statistiky ČR a ředitele Národní agentury pro komunikační a informační
technologie.

S takto  navrženým usnesením byl  vysloven souhlas  a  bylo přijato  usnesení  č.     133
(9 pro; 0 proti; 0 se zdrželo).  Hlasování  se  zúčastnili:  posl. R. Bělohlávková,  posl.  J. Janda,
posl.  J. Kott,  posl.  H. Naiclerová,  posl.  P. Quittová, posl. M. Šebelová,  posl.  R. Vích, posl.
V. Vomáčka, posl. M. Zborovský /viz příloha zápisu č. 1, str. 3/.

3.
Kontrolní závěr Nejvyššího kontrolního úřadu z kontrolní akce č. 21/21 – Peněžní prostředky

státu vynakládané na systém ochrany měkkých cílů

S úvodním slovem k tomuto bodu vystoupil  prezident NKÚ M. Kala. Uvedl, že tato
kontrolní akce se zabývala obdobím let 2016 až 2021. Kontrola byla prováděna od srpna 2021 do
února 2022. Kontrolní akci řídil  a kontrolní závěr vypracoval člen NKÚ J. Stárek.  NKÚ se
zaměřil na Ministerstvo vnitra, Ministerstvo kultury a Ministerstvo zdravotnictví a na ochranu
měkkých cílů, to znamená škol, veřejných prostranství, nemocnic nebo kulturních zařízení, před
teroristickými a dalšími útoky. Přestože se ČR tímto tématem zabývá již od roku 2010, tak v době
kontroly nebylo započato s podporou investic, které mají vést k ochraně měkkých cílů a umožnit
reagovat v případě útoku tak, aby byly škody minimální. Z kontroly NKÚ také vyplynulo, že
plánovaný systém komplexní ochrany měkkých cílů se dosud MV nepodařilo vytvořit.  Tento
výrok je opřen o skutečnost, že v roce 2017 byla schválena Koncepce ochrany měkkých cílů na
roky 2017 až 2020. Jejím úkolem bylo vytvořit v ČR fungující systém, jehož prostřednictvím
bude možné pružně a rychle reagovat na hrozby útoků. O dva roky později začala všechna tři
zmíněná ministerstva poskytovat finanční podporu na tzv. neinvestiční programy. Jejich náplní
byla zejména tvorba bezpečnostních analýz a dokumentace pro zvýšení ochrany měkkých cílů,
organizování školení, seminářů a cvičení. Na to měly od roku 2021 navázat konkrétní investice.
To vše mělo vést k vytvoření národního komplexního systému ochrany měkkých cílů. K tomu
však dosud nedošlo. Na výsledný stav mají vliv nedostatky spojené s prováděním neinvestičních
programů. Ministerstva na ně vynaložila v letech 2019 až 2021 téměř 200 mil. Kč z plánovaných
téměř 350 mil. Kč. MV však peníze rozdělovalo bez ohledu na předem zjištěné skutečné potřeby.
MK a MZ sice původně vytvořila plán na zvýšení ochrany vybraných prioritních měkkých cílů
podle potřeb,  když pro neinvestiční programy vybrala 46 nemocnic a 57 kulturních zařízení.
Později  ovšem  rozšířením  počtu  příjemců  tento  záměr  opustila.  Přesto  nakonec  zůstalo  z
připravených peněz téměř 150 mil. Kč nevyužito. NKÚ se zaměřil na způsob, jakým ministerstva
dotace rozdělovala, jak vybírala konkrétní projekty, a ukázalo se, že např. MK a MZ nenastavila v
roce  2019  finanční  limity,  neposuzovala  přiměřenost  cen,  což  vedlo  k  výrazným  cenovým
rozdílům. MK například v roce 2019 poskytlo dotaci 623 tis. Kč na analýzu rizik divadelního
objektu nebo 1,2 mil. Kč na analýzu rizik knihovny. V roce 2020 pak stanovilo maximální limit
na zpracování podobných analýz ve výši 350 tis. Kč. Příjemci toto maximum vždycky zvládli
dodržet.  Ani  v  rámci  neinvestičních  programů  nestanovily  resorty  konkrétní  měřitelné  cíle,
kterých chtěly dosáhnout a které by následně vyhodnotily. Ministerstva tak například neznají
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počet  měkkých  cílů,  u  nichž  došlo  ke  zvýšení  jejich  ochrany.  Vláda  tento  kontrolní  závěr
projednala 12. 4. 2023, přijala  usnesení č. 243. Další  projednávání ve vládě zatím nebylo.  K
zjištěným skutečnostem poskytla ministerstva vysvětlení,  v některých případech i  navrhovaná
opatření  vztahující  se  především  k  nastavení  a realizaci  zvažovaných  investičních  dotací.
Vyhodnocení kontrolovaných neinvestičních programů mělo být předloženo vládě do konce září
2023.  Ve většině  případů  akceptovala  ministerstva  zásadní  připomínky  NKÚ,  ale  názorový
nesoulad v některých oblastech trvá, proto považuje za vhodné na to Kontrolní výbor upozornit.
Například: má proběhnout realizace dotačních programů. MK zpracuje analýzu měkkých cílů, na
základě této analýzy bude směřovat případné další dotace do prioritních oblastí. MV osloví kraje,
které byly žadateli dotačních programů, a požádá je o pomoc s definováním potřeb. MV, MK a
MZ se  na  základě  objektivní  skutečnosti  budou  snažit  nastavit  takové  měřitelné  indikátory,
prostřednictvím  kterých  bude  možné  vyhodnotit  cíl  dotačního  programu,  koncepční  cíle  a
účelnost vynaložených peněžních prostředků. MK nastaví hodnocení a výběr projektů. MV doplní
povinnost  pro  hodnotitele.  MK  bude  v rozhodnutí  o poskytnutí  dotace  přesně  specifikovat
parametry pro účelnost a hospodárnost. MK a MZ, u kterých byly zjištěny nedostatky ve výkonu
veřejnosprávní kontroly, budou tuto kontrolu provádět. MK bude vyžadovat výstupy projektů.
MK  a  MV  budou  po  příjemcích  vyžadovat  vyčíslení  investičních  potřeb,  které  umožní
identifikovat další potřeby a tím definovat další cíle a úkoly. Tato opatření jsou minimem, které je
potřeba. Konstatoval, že se domnívá, že by se mělo jít v celé řadě oblastí ještě dál, protože možné
hrozby existují. Nechtěl by vést diskusi o tom, zda objektivní skutečnosti a měřitelné indikátory
nás zachrání, ale chtěl by vést tu diskusi o tom, zda jsme či nejsme připraveni, případně co
můžeme udělat. V tom spočívá zmiňovaný názorový nesoulad NKÚ a MV.
 

Se zpravodajskou zprávou k tomuto bodu vystoupil předseda – zpravodaj výboru posl.
R. Vích.  Uvedl,  že  jako  měkké  cíle  se  obecně  označují  objekty,  prostory  nebo  akce
charakterizované častou přítomností  většího počtu osob a  současně  absencí  či  nízkou mírou
zabezpečení proti násilnému útoku. Cílem kontroly bylo prověřit, zda peněžní prostředky státu na
systém ochrany měkkých cílů  byly vynaloženy a čerpány účelně,  hospodárně a v souladu s
právními předpisy. Kontrola byla provedena u tří poskytovatelů dotací (MV, MK a MZ) a tří
příjemců (Ústecký kraj, Fakultní nemocnice Bulovka a Národní knihovna ČR). Kontrolní závěr
NKÚ se týká deseti zjištění, kterými jsou:
1) MV stanovilo v koncepci ochrany měkkých cílů cíl bez měřitelných indikátorů, nebude tak

moci vyhodnotit účelnost peněžních prostředků státu vynaložených na jeho plnění., 
2) MV, MK a MZ nepostupovala při realizaci neinvestičních programů účelně.,
3) MV, MK a MZ nestanovila v neinvestičních programech měřitelné cíle.,
4) Ministerstva  vnitra  a  kultury  jednoznačně  nenastavila  pravidla  pro  transparentní  výběr

projektů., 
5) MK a MZ nestanovila podmínky rozhodnutí o poskytnutí dotace tak, aby mohla vyhodnotit,

zda příjemci postupovali při realizaci projektů účelně a hospodárně., 
6) MK a MZ nestanovila v roce 2019 například na základě průzkumu trhu maximální finanční

limity.  Snížení  hospodárnosti  peněžních  prostředků  státu  u Ministerstva  kultury  a
Ministerstva zdravotnictví dokládá NKÚ i výraznými rozdíly v jednotkových cenách.,

7) MK a MZ neprováděla veřejnosprávní kontroly dle zákona o finanční kontrole., 
8) MV, MK a MZ nevyžadovala od příjemců výstupy projektů (bezpečnostní dokumentaci)

a informace o jejich využití. Nesledovala a nevyhodnocovala tak účelnost a hospodárnost
vynakládání  peněžních  prostředků  státu  u  projektů  dle  paragrafu  39  odst.  3)  zákona
č. 218/2000 Sb.,

9) MV  a  MK  nepožadovala  po  příjemcích  vyčíslení  investičních  potřeb  dle  výstupů
neinvestičních projektů, ačkoliv následné investice jsou pro komplexní ochranu měkkých cílů
nezbytné., 
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10) MV, MK a ani MZ nebudou moci vyhodnotit splnění cílů neinvestičních programů. Bez
zahájení  investičních  programů  nedošlo  k  vytvoření  národního  komplexního  systému
ochrany měkkých cílů. 

MV, MK a MZ nezahájila do doby ukončení kontroly NKÚ plánované investiční programy,
přičemž NKÚ zjistil, že příjemci mají na základě bezpečnostní dokumentace zjištěny nezbytné
potřeby v investiční  oblasti  (např.  pořízení  oplocení,  kamer nebo zabezpečovacích systémů).
V principu lze konstatovat, že tato tři ministerstva neznají počet měkkých cílů, u nichž došlo ke
zvýšení jejich ochrany. K materiálu NKÚ bylo uplatněno 17 připomínek z toho 13 zásadních.
Problematiku ochrany měkkých cílů na strategické úrovni řeší MV, které zpracovalo koncepci
ochrany  měkkých  cílů  na  období  let  2017  až  2020.  Cíl  koncepce  ochrany  měkkých  cílů
definovalo MV tak, že není a nebude možné vyhodnotit jeho naplnění. MV do doby ukončení
kontroly  NKÚ  nevyhodnotilo  koncepci  ochrany  měkkých  cílů  a  nezpracovalo  plánovanou
navazující  koncepci  pro  období  2021  až  2023  ani  nevyhodnotilo  plnění  cílů  investičních
programů, což je jedním z předpokladů pro jejich zahájení. Z důvodu výše uvedených nedostatků
a nezahájení realizace navazujících investičních programů tak nedošlo k vytvoření  národního
komplexního systému ochrany měkkých cílů. Usnesení vlády ČR ke kontrolnímu závěru č. 21/21
uložilo 1. místopředsedovi vlády a ministrům vnitra, kultury a zdravotnictví předložit vládě do
29. 9. 2023 vyhodnocení dotačních programů. Zároveň vláda uložila 1. místopředsedovi vlády
a ministru  vnitra,  ministrům  kultury  a  zdravotnictví  zohledňovat  při  realizaci  další  výzvy
dotačního programu na ochranu měkkých cílů jednotlivá opatření obsažená ve stanovisku v bodě
I/2 tohoto usnesení vlády.

Se stanoviskem za Ministerstvo vnitra vystoupil náměstek ministra vnitra R. Kaňa.
Uvedl,  že  výtky  ze  strany  NKÚ  jsou  směřovány  na  jednotlivá  ministerstva  jako  úřady.
Ministerstva postupovala v souladu s vůlí vlády, která byla vyjádřena platnými usneseními,
která jsou pro resorty závazná. MV se jako hlavní gestor problematiky ochrany měkkých cílů
a protiteroristické  politiky  obecně  s  NKÚ  v  odborném  pohledu  na  tuto  agendu  zásadně
rozchází.  V některých  částech  dle  názoru  MV  může  kontrolní  závěr  vyznít  tak,  že  je
požadováno, aby se politika státu v této oblasti zaměřila na plnění formálních měřitelných
ukazatelů, bez ohledu na to, zda je takový postup pro bezpečnost relevantní. V neposlední
řadě již samotný název kontrolní akce není dle MV přesný, a proto jeho zaměření mohlo vést
k  neporozumění.  Nejde  totiž  o kontrolu  prostředků  vynakládaných  na  systém  ochrany
měkkých cílů, ale jen na podporu zodolnění měkkých cílů. Přestože se MV snažilo během
kontroly tuto věcnou stránku své protiteroristické politiky NKÚ přiblížit a vysvětlit, stále trvá
v této oblasti názorový nesoulad. Kontrolní závěr využívá pro podložení svých záměrů pouze
selektivní výběr z poskytnutých dokumentů, což má v některých ohledech za důsledek další
názorový  rozkol  mezi  MV a  NKÚ.  Závěrem uvedl,  že  ČR ve  svém přístupu  k  ochraně
měkkých cílů nevybočuje z běžných standardů dalších členských států EU. Naopak ve věci
patří ke státům, které se politice měkkých cílů aktivně věnují a sdílí své know-how. MV se
tedy se zjištěním NKÚ v kontrolním závěru neztotožňuje a považuje nastavení věcné politiky
v oblasti ochrany měkkých cílů za adekvátní a odpovídající realitě ČR.

Se  stanoviskem  za  Ministerstvo  kultury  vystoupil  náměstek  ministra  kultury
O. Chrást. Uvedl, že i MK má za to, že postupovalo v souladu s vůlí vlády.

Vedoucí  Kanceláře  bezpečnostního  ředitele  MK  W. Machurka uvedl,  že  byly
osloveny všechny organizace v působnosti MK, proto nakonec těch projektů bylo mnohem
více. Vláda dala mandát pouze pro neinvestiční dotační program. Investiční dotační program
nebyl dosud schválen. MK na to ani nemá v současné době kapacity.  

- 12 -



Se  stanoviskem  za  Ministerstvo  zdravotnictví  vystoupil  náměstek  ministra
zdravotnictví  J.  Dvořáček.  Uvedl,  že  byť byla spousta nálezů,  které jasně říkají,  že MZ
mohlo postupovat efektivněji, tak pro zdravotnická zařízení to byl projekt, který MZ považuje
za  velmi  dobrý  a pomohl  se  odrazit  od  neexistence  jakéhokoliv  postupu.  MZ nyní  cvičí
simulace radiačních, chemických a biologických útoků a považuje tuto přípravu za zásadní.
Zdravotnická zařízení mohou být právě místem útoku, který by při vyřazení z provozu mohl
mít  fatální  následky. Je nutné se zaměřit  také na oblast  investičních prostředků, aby bylo
možné  lépe  napojit  zdravotnická  zařízení  na  Policii  ČR a  další  útvary,  aby  informace  o
případném ohrožení mohla být šířena co nejrychleji.

V obecné rozpravě vystoupili: posl. H. Naiclerová (Dotázala se na koncepci ochrany
měkkých cílů,  která  byla zpracována do roku 2020,  a  zda existuje  nějaký nový rámcový
dokument  nebo  zda  se  připravuje.),  pracovnice  Odboru  bezpečnostní  politiky  MV
D. K. Králová (Uvedla, že i když MV nemá navazující dokument, tak se MV snažilo tento
původní dokument psát tak, aby ty principy byly obecné, a jsou stále platné. V současné chvíli
přemýšlí  MV  o  více  holistickém  přístupu  při  ochraně  měkkých  cílů  i  v  návaznosti  na
radikalizaci,  extremismus  a  terorismus.  Tímto  tématem se  MV zabývá neustále  na  běžné
pracovní  úrovni.),  posl.  R.  Bělohlávková (Krátce reagovala  na  rozpravu a zdůraznila,  že
situace je velmi vážná.  Uvedla,  že pracuje jako lékařka na urgentním příjmu a zatím k ní
nedorazily žádné centrální informace, které by vedly k tomu, jak se chovat třeba v případě
nějakého útoku. Nejde o to se vzájemně obviňovat, ale jde o to, aby se situace zlepšila teď
hned. ČR tím, že dlouhodobě vystupuje proizraelsky, tak je otázkou času, kdy se ČR stane
cílem extrémistických skupin. Je důležité být na případný útok dobře připraven.) a náměstek
ministra vnitra R. Kaňa (Uvedl, že souhlasí s názorem posl. R. Bělohlávkové. V tomto bodě
se řeší dotační titul, který probíhal v letech 2019 až 2021 a se současnou situací nemá nic
společného. MV si je vědomo rizika a dělá vše možné, aby se případnému útoku zabránilo.).

V podrobné  rozpravě  předseda  –  zpravodaj  výboru  posl.  R.  Vích  navrhl  usnesení
následujícího znění:
Kontrolní  výbor  Poslanecké  sněmovny  Parlamentu  ČR  po  úvodním  výkladu  prezidenta
Nejvyššího  kontrolního  úřadu  Miloslava  Kaly,  zpravodajské  zprávě  poslance  Radovana
Vícha,  stanovisku  náměstka  ministra  vnitra  Radka  Kani,  stanovisku  náměstka  ministra
kultury Ondřeje Chrásta, stanovisku náměstka ministra zdravotnictví Jakuba Dvořáčka a po
rozpravě
I. b e r e  n a  v ě d o m í

a) Kontrolní závěr Nejvyššího kontrolního úřadu z kontrolní akce č. 21/21 – Peněžní
prostředky státu vynakládané na systém ochrany měkkých cílů (dále jen „Kontrolní
závěr č. 21/21“),

b) Stanovisko Ministerstva vnitra, Ministerstva zdravotnictví a Ministerstva kultury ke
Kontrolnímu závěru č. 21/21, obsažené v části III materiálu vlády č. j. 86/23,

c) Usnesení vlády č. 243 ze dne 12. 4. 2023,
d) Vyhodnocení dotačních programů ministerstev vnitra, kultury a zdravotnictví pro

zvýšení ochrany měkkých cílů, obsažené v části II materiálu vlády č. j. 856/23;
II. ž á d á  ministra  vnitra,  aby  předložil  Kontrolnímu  výboru  Poslanecké  sněmovny

Parlamentu ČR koncepci ochrany měkkých cílů pro rok 2023 a následující roky;
III. p o d á v á  Nejvyššímu  kontrolnímu  úřadu  podnět  podle  §  17  odst.  3  zákona

č. 166/1993  Sb.,  o  Nejvyšším  kontrolním  úřadu,  k  provedení  následné  kontroly
vynakládání peněžních prostředků státu na systém ochrany měkkých cílů;
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IV. z m o c ň u j e  předsedu  výboru,  aby  s  tímto  usnesením  seznámil  prezidenta
Nejvyššího  kontrolního  úřadu,  ministra  vnitra,  ministra  kultury  a  ministra
zdravotnictví.

Posl. J. Janda navrhl, aby bylo hlasováno o každém navrženém bodu usnesení zvlášť. 
Bylo tedy hlasováno o bodu I. návrhu usnesení, který zní:
I. b e r e  n a  v ě d o m í

a) Kontrolní závěr Nejvyššího kontrolního úřadu z kontrolní akce č. 21/21 – Peněžní
prostředky státu vynakládané na systém ochrany měkkých cílů (dále jen „Kontrolní
závěr č. 21/21“),

b) Stanovisko Ministerstva vnitra, Ministerstva zdravotnictví a Ministerstva kultury ke
Kontrolnímu závěru č. 21/21, obsažené v části III materiálu vlády č. j. 86/23,

c) Usnesení vlády č. 243 ze dne 12. 4. 2023,
d) Vyhodnocení dotačních programů ministerstev vnitra, kultury a zdravotnictví pro

zvýšení ochrany měkkých cílů, obsažené v části II materiálu vlády č. j. 856/23;
S tímto návrhem byl vysloven souhlas (9 pro; 0 proti; 0 se zdrželo). Hlasování se zúčastnili:
posl. R. Bělohlávková,  posl.  J. Janda,  posl.  J. Kott,  posl. H. Naiclerová,  posl. P. Quittová,
posl. M. Šebelová, posl. R. Vích,  posl. V. Vomáčka, posl. M. Zborovský /viz příloha zápisu
č. 1, str. 4/.

Dále bylo hlasováno o bodu II. návrhu usnesení, který zní:
II. ž á d á  ministra  vnitra,  aby  předložil  Kontrolnímu  výboru  Poslanecké  sněmovny

Parlamentu ČR koncepci ochrany měkkých cílů pro rok 2023 a následující roky;
S tímto návrhem nebyl vysloven souhlas (4 pro; 0 proti; 5 se zdrželo). Hlasování se zúčastnili:
posl.  R. Bělohlávková,  posl.  J. Janda,  posl.  J. Kott,  posl.  H. Naiclerová,  posl.  P. Quittová,
posl. M. Šebelová, posl. R. Vích,  posl. V. Vomáčka, posl. M. Zborovský /viz příloha zápisu
č. 1, str. 5/.

Poté bylo hlasováno o bodu III. návrhu usnesení, který zní:
III. p o d á v á  Nejvyššímu  kontrolnímu  úřadu  podnět  podle  §  17  odst.  3  zákona

č. 166/1993  Sb.,  o  Nejvyšším  kontrolním  úřadu,  k  provedení  následné  kontroly
vynakládání peněžních prostředků státu na systém ochrany měkkých cílů;

S tímto návrhem byl vysloven souhlas (6 pro; 0 proti; 3 se zdrželi). Hlasování se zúčastnili:
posl. R. Bělohlávková,  posl.  J. Janda,  posl.  J. Kott,  posl. H. Naiclerová,  posl. P. Quittová,
posl. M. Šebelová,  posl. R. Vích,  posl. V. Vomáčka,  posl. M. Zborovský /viz příloha zápisu
č. 1, str. 6/.

Dále bylo hlasováno o bodu IV. návrhu usnesení, který zní:
IV. z m o c ň u j e  předsedu  výboru,  aby  s  tímto  usnesením  seznámil  prezidenta

Nejvyššího  kontrolního  úřadu,  ministra  vnitra,  ministra  kultury  a  ministra
zdravotnictví.

S tímto návrhem byl vysloven souhlas (9 pro; 0 proti; 0 se zdrželo). Hlasování se zúčastnili:
posl. R. Bělohlávková,  posl.  J. Janda,  posl.  J. Kott,  posl. H. Naiclerová,  posl. P. Quittová,
posl. M. Šebelová,  posl. R. Vích,  posl. V. Vomáčka,  posl. M. Zborovský /viz příloha zápisu
č. 1, str. 7/.

Na závěr bylo hlasováno o návrhu usnesení jako celku následujícího znění:
Kontrolní  výbor  Poslanecké  sněmovny  Parlamentu  ČR  po  úvodním  výkladu  prezidenta
Nejvyššího  kontrolního  úřadu  Miloslava  Kaly,  zpravodajské  zprávě  poslance  Radovana
Vícha,  stanovisku  náměstka  ministra  vnitra  Radka  Kani,  stanovisku  náměstka  ministra
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kultury Ondřeje Chrásta, stanovisku náměstka ministra zdravotnictví Jakuba Dvořáčka a po
rozpravě
I. b e r e  n a  v ě d o m í

a) Kontrolní závěr Nejvyššího kontrolního úřadu z kontrolní akce č. 21/21 – Peněžní
prostředky státu vynakládané na systém ochrany měkkých cílů (dále jen „Kontrolní
závěr č. 21/21“),

b) Stanovisko Ministerstva vnitra, Ministerstva zdravotnictví a Ministerstva kultury ke
Kontrolnímu závěru č. 21/21, obsažené v části III materiálu vlády č. j. 86/23,

c) Usnesení vlády č. 243 ze dne 12. 4. 2023,
d) Vyhodnocení dotačních programů ministerstev vnitra, kultury a zdravotnictví pro

zvýšení ochrany měkkých cílů, obsažené v části II materiálu vlády č. j. 856/23;
II. p o d á v á  Nejvyššímu  kontrolnímu  úřadu  podnět  podle  §  17  odst.  3  zákona

č. 166/1993  Sb.,  o  Nejvyšším  kontrolním  úřadu,  k  provedení  následné  kontroly
vynakládání peněžních prostředků státu na systém ochrany měkkých cílů;

III. z m o c ň u j e  předsedu  výboru,  aby  s  tímto  usnesením  seznámil  prezidenta
Nejvyššího  kontrolního  úřadu,  ministra  vnitra,  ministra  kultury  a  ministra
zdravotnictví.

S takto navrženým usnesením byl  vysloven souhlas  a  bylo  přijato  usnesení  č.     134
(9 pro; 0 proti; 0 se zdrželo).  Hlasování  se  zúčastnili:  posl. R. Bělohlávková,  posl.  J. Janda,
posl.  J. Kott,  posl.  H. Naiclerová,  posl.  P. Quittová, posl. M. Šebelová,  posl.  R. Vích, posl.
V. Vomáčka, posl. M. Zborovský /viz příloha zápisu č. 1, str. 8/.

4.
Kontrolní závěr Nejvyššího kontrolního úřadu z kontrolní akce č. 21/25 – Účetní závěrka České

rozvojové agentury za rok 2020 a údaje předkládané Českou rozvojovou agenturou pro hodnocení
plnění státního rozpočtu za rok 2020 

S úvodním slovem k tomuto bodu vystoupil  prezident  NKÚ M. Kala.  Uvedl,  že
kontrola  probíhala  od  srpna  2021 do března  2022.  Kontrolní  akci  řídil  a  kontrolní  závěr
vypracoval  člen NKÚ D. Reisiegel.  NKÚ při  kontrole  zjistil  u České rozvojové agentury
nesprávnosti  ve  výši  62,5  mil.  Kč  v účetnictví,  v údajích  pro  hodnocení  plnění  státního
rozpočtu nesprávnosti ve výši více než 40 mil. Kč. Vznikly tím, že ČRA neúčtovala v roce
2020  o některých  nákladech  a  výnosech  z transferů,  konkrétně  se  jednalo  o  náklady  z
poskytnutých transferů ve výši 6,4 mil. Kč, ačkoliv příjemce prostředky v průběhu roku 2020
spotřeboval. Také neúčtovala o výnosech z přijatých transferů ve výši 3 mil. Kč, přestože
přijaté  prostředky  v  průběhu  roku  2020  prokazatelně  spotřebovala.  V  účetní  závěrce  se
významné nesprávnosti týkaly také její přílohy. Kontroloři vyčíslili částku přes 51 mil. Kč,
která vznikla tak, že ČRA vykázala podmíněné závazky z dotací na rok 2021 nesprávně jako
podmíněné závazky z jiných smluv. Kontrolní závěr byl projednán ve vládě dne 14. 9. 2022,
bylo schváleno usnesení č. 775. Následně byla vládou projednána informace o nápravných
opatřeních dne 12. 4. 2023 již bez usnesení. NKÚ považuje plnění opatření za dostatečné a
jejich účinnost bude ověřena případnou následnou kontrolou.

Se  zpravodajskou  zprávou  k  tomuto  bodu  vystoupil  zpravodaj  výboru  posl.
M. Zborovský. Uvedl, že  bylo prověřeno nastavení vnitřního kontrolního systému v oblasti
kontroly  a  na  vzorku  vybraných  operací  byl  prověřen  výkon finanční  kontroly  při  řízení
vnitřních příjmů a výdajů.
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1. Vedení  účetnictví  a  spolehlivosti  údajů účetní  závěrky ČRA sestavené k 31. 12. 2020 –
ČRA nevedla v roce 2020 správné, úplné a průkazné účetnictví ve smyslu ustanovení § 8
zákona č. 563/1991 Sb.,

2. Spolehlivost výkazu pro hodnocení plnění rozpočtu ČRA k 31. 12. 2020:
Kontrolou bylo zjištěno, že ČRA některé informace ve výkazu hodnocení plnění rozpočtu
ČRA sestaveném k 31. 12. 2020 nevykázala v souladu s právními předpisy.,

3. Podklady pro sestavení závěrečného účtu kapitoly 306 – Ministerstvo zahraničních věcí za
rok 2020:
NKÚ  nezjistil  žádné  skutečnosti  svědčící  o  tom,  že  informace  uvedené  v podkladech
předložených MZV pro sestavení závěrečného účtu kapitoly státního rozpočtu 306 – MZV
za rok 2020 nejsou ve všech významných ohledech správné.,

4. Upozornění  na  vymezení  pojmu  „transfer“  pro  vedení  účetnictví  organizačních  složek
státu:
NKÚ  zdůrazňuje,  že  aktuální  vymezení  pojmu  „transfer“  může  vést  k  nesprávnému
vykazování  některých  účetních  případů.  Pojem  „transfer“  není  jednoznačně  definován
a může způsobit nesrovnalosti při vykazování výdajů, zejména v případě, kdy není získána
přímá  protihodnota.  Upozornění  obsahuje  kritiku  současného  vymezení  tohoto  pojmu,
které není dostatečně přesné.,

5. Vnitřní kontrolní systém:
NKÚ nezjistil žádné nedostatky ve vnitřním kontrolním systému ČRA a vyhodnotil ho jako
účinný.,

6. Soulad prověřovaných transakcí s ostatními právními předpisy:
NKÚ zjistil, že ČRA nepublikovala údaje rozhodné pro poskytování dotací v informačním
systému  Centrální  evidence  dotací  z  rozpočtu  za  rok  2020  tak,  jak  je  předepsáno.  V
ostatních  prověřovaných  oblastech  NKÚ  neobjevil  žádné  nesrovnalosti  ve  vybraných
transakcích, které by nebyly v souladu s příslušnými právními předpisy.

Na základě výsledků kontroly NKÚ upozornil  na nekoncepční vymezení pojmu "transfer"
v účetních předpisech pro vybrané účetní jednotky. Současné vymezení tohoto pojmu v praxi
vede  k  alternativním  možnostem  účtování,  které  mohou  poskytovat  odlišné  informace
o transakcích. NKÚ proto doporučuje upravit definici tohoto pojmu.

Se stanoviskem za Českou rozvojovou agenturu vystoupil vedoucí Oddělení kontroly
České rozvojové  agentury H.  Ciboch.  Uvedl,  že  ČRA závěry  NKÚ přijala,  nepodávala
žádné námitky a nerozporovala je. Navrhla veškerá nápravná opatření, veškeré závěry byly již
implementovány v účetní závěrce za rok 2021 a byla provedena systémová opatření, která
byla shrnuta v nápravných opatřeních, a to zejména vydáním nové aktualizované směrnice
účetnictví,  která  přesně  definuje  účtování  transferů,  účtování  na  podrozvahových  účtech
s odkazy  na  účetní  standardy.  Kontrola  potvrdila,  že  kontrolní  systém  je  účinný  a
nesrovnalosti v zaúčtování ČRA pomohly u příjmů transferů pro delegovanou spolupráci (tzn.
u příjmu finančních prostředků EU na projekty realizované v zahraničí), aby je zaúčtovávaly
přesněji, s postupy, které mají nyní přesněji definované ve směrnici o účetnictví.

V obecné rozpravě nikdo z přítomných poslankyň, poslanců a hostů nevystoupil. 

V podrobné  rozpravě  zpravodaj  výboru  posl.  M.  Zborovský navrhl  usnesení
následujícího znění:
Kontrolní  výbor  Poslanecké  sněmovny  Parlamentu  ČR  po  úvodním  výkladu  prezidenta
Nejvyššího  kontrolního  úřadu  Miloslava  Kaly,  zpravodajské  zprávě  poslance  Miroslava
Zborovského,  stanovisku  vedoucího  Oddělení  kontroly  České  rozvojové  agentury  Hynka
Cibocha a po rozpravě
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I. b e r e  n a  v ě d o m í
a) Kontrolní závěr Nejvyššího kontrolního úřadu z kontrolní akce č. 21/25 – Účetní

závěrka  České  rozvojové  agentury  za  rok  2020  a  údaje  předkládané  Českou
rozvojovou agenturou pro hodnocení plnění státního rozpočtu za rok 2020 (dále jen
„Kontrolní závěr č. 21/25“),

b) Stanovisko  Ministerstva  zahraničních  věcí  ke  Kontrolnímu  závěru  č. 21/25,
obsažené v části III materiálu vlády č. j. 1037/22,

c) Usnesení vlády č. 775 ze dne 14. 9. 2022,
d) Informaci Ministerstva zahraničních věcí o plnění opatření ke Kontrolnímu závěru

č. 21/25, obsaženou v části II materiálu vlády č. j. 149/23;
II. z m o c ň u j e  předsedu  výboru,  aby  s  tímto  usnesením  seznámil  prezidenta

Nejvyššího kontrolního úřadu, ministra zahraničních věcí a ředitele České rozvojové
agentury.

S takto navrženým usnesením byl  vysloven souhlas  a  bylo  přijato  usnesení  č.     135
(9 pro; 0 proti; 0 se zdrželo).  Hlasování  se  zúčastnili posl. R. Bělohlávková,  posl.  J. Janda,
posl.  J. Kott,  posl. H. Naiclerová,  posl. P. Quittová,  posl. M.  Šebelová,  posl. R. Vích,  posl.
V. Vomáčka, posl. M. Zborovský /viz příloha zápisu č. 1, str. 9/.

5.
Kontrolní závěr Nejvyššího kontrolního úřadu z kontrolní akce č. 21/38 – Peněžní prostředky

státu vynakládané na odškodňování

S úvodním slovem k tomuto bodu vystoupil  prezident NKÚ M. Kala. Uvedl, že se
NKÚ zaměřil  na to,  jak MS v letech 2016 až 2021 vynakládalo peníze na odškodňování
vyplývající z nezákonného rozhodnutí nebo nesprávného úředního postupu. V těchto letech
MS vypořádalo celkem 20 424 žádostí o odškodnění vyplývajících z nezákonného rozhodnutí
nebo z nesprávného úředního postupu a na jejich základě vynaložilo celkem 1,6 mld. Kč. Dále
se  NKÚ  zabýval  vzorkem  457  případů,  v jejichž  rámci  stát  poškozeným  vyplatil  téměř
455 mil. Kč. NKÚ konstatoval, že z tohoto vzorku byla téměř polovina žádostí o odškodnění
vypořádána  až  po  uplynutí  zákonné  lhůty  šesti  měsíců.  Nejčastějším  důvodem  bylo  tzv.
rozšetření,  to  znamená  zahájení  případu  vypořádání,  kdy  k  němu  došlo  až  po  uplynutí
zákonné  šestiměsíční  lhůty.  Dále  uvedl,  že  MS  nerozporovalo  zjištění  NKÚ  uvedená  v
kontrolním  závěru.  V některých  případech  je  MS  doplnilo.  Vláda  tento  kontrolní  závěr
projednala dne 1. 2. 2023. Klíčovými opatřeními jsou posílení personální kapacity Odboru
odškodňování  MS,  zavedení  systému  sledování  dodržování  lhůt,  vyhodnocování  důvodů
uvedených v případě překročení určené lhůty k prvotní analýze a změna přístupu k zajištění
peněžních  prostředků  pro  hrazení  mimořádně  vysokých  plateb.  Z  tohoto  důvodu  NKÚ
projednávání ve vládě nerozporoval. 

Se  zpravodajskou  zprávou  k  tomuto  bodu  vystoupil  zpravodaj  výboru  posl.
V. Vomáčka. Uvedl, že cílem kontroly bylo prověřit, zda peněžní prostředky státu použité na
odškodnění  byly  vynaloženy  účelně,  hospodárně  a  v  souladu  s  právními  předpisy.
Z kontrolovaného vzorku předepsaných regresních náhrad v objemu 80 632 409 Kč připadlo
99 % na exekutory a 1 % na ostatní úřední osoby. Bylo vypořádáno celkem 20 424 žádostí.
MS v letech 2016 až 2021 vynaložilo na odškodnění 1,6 mld. Kč. Ke kontrole byl vybrán
vzorek  v rozsahu  457  spisů  z  celkového  počtu  33 804 spisů.  Dále  shrnul  některé  zásadní
nedostatky:
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- MS  nevypořádávalo  žádosti  ve  stanovených  zákonných  lhůtách,  49  %  žádostí  o
odškodnění MS vypořádalo po uplynutí zákonné lhůty,

- MS u 35 % žádostí z kontrolovaného vzorku provedlo první úkon až po uplynutí zákonné
lhůty,

- MS vysloveně nehospodárně vynaložilo finanční prostředky, a to ve výši 703 tis. Kč,
- NKÚ  zjistil  kontrolou  278  spisů,  které  MS  mimosoudně  vypořádalo,  že  odškodnění

uhradilo poškozeným s prodlením od dvou do 1 145 dnů po uplynutí zákonné lhůty,
- MS nesledovalo a nekontrolovalo lhůty k vyřízení spisů.
Závěry této kontrolní akce č. 21/38 vláda projednala dne 1. 2. 2023 a přijala usnesení č. 78,
kterým uložila ministru spravedlnosti realizovat opatření obsažená ve stanovisku uvedeném
v bodě I/2 tohoto usnesení a informovat vládu do 6 měsíců od přijetí tohoto usnesení o jejich
plnění.

Se  stanoviskem  za  Ministerstvo  spravedlnosti  vystoupil  ředitel  Odboru
odškodňování MS J. Severa. Uvedl, že důvody, proč vznikla zmíněná neblahá situace, byly
výlučně personální. V roce 2019 vláda přistoupila k poměrně plošné personální restrikci, kdy
došlo ke snižování počtu funkčních míst napříč státní správou. U Odboru odškodňování MS
došlo ke snížení zhruba o sedm funkčních míst.  Další  funkční místa byla v tomto odboru
škrtnuta v roce 2020, což se projevilo personální krizí, která vyvrcholila odchodem zhruba
poloviny  pracovníků  z dalších  dvou  klíčových  oddělení  MS.  Na  toto  MS  reagovalo
opatřeními,  která  byla  zaváděná  již  v průběhu  kontrolovaného  období.  MS  navázalo
spolupráci s vysokými školami a otevřelo program studentských stáží. Stážisté po ukončení
vysokoškolského vzdělání nastoupili na volná místa. Tím se v průběhu roku 2022 nepříznivý
trend toho, že se přicházející  agenda nestačila vyřizovat,  podařilo zvrátit.  MS v reakci na
provedenou  kontrolu  a  kontrolní  závěr  dále  navýšilo  kapacitu  útvaru  natolik,  že  by  ke
zpracování běžné agendy měla postačovat. Zároveň se uchoval tým stážistů, který generuje
nadprodukt, a tím by se měly odpracovávat nedodělky. Byl také zaveden i reportovací systém.
Předpokládá, že se situace znormalizuje v řádu měsíců.

V  obecné  rozpravě  vystoupili:  posl.  V. Vomáčka (Krátce  zareagoval  na  vystoupení
ředitele Odboru odškodňování MS J. Severy a přivítal, že se špatný stav podařilo vyřešit.), posl.
R. Bělohlávková (Uvedla, že je nadšena programem studentských stáží na MS. Dále uvedla, že
plošné uplatňování snižování pracovníků není vhodná cesta.), prezident NKÚ M. Kala (Krátce
reagoval na probíhající rozpravu a k dotazu zpravodaje k tomu, že NKÚ vyhodnotil 703 tis. Kč
jako  nehospodárné  vynaložení  finančních  prostředků  státu,  uvedl,  že  vysvětlení  je  uvedeno
v kontrolním  závěru  na  str.  11  v bodě  4.10  a  následujících  částech.),  ředitel  Odboru
odškodňování MS J. Severa (Uvedl, že předmětná částka ve výši 703 tis. Kč sestává ze dvou
dílů. Větší díl, cca 0,5 mil. Kč, představuje náklady řízení a úroky z prodlení, jež stát zaplatil v
soudních  řízeních,  která  byla  zastavena poté,  co MS uplatněný nárok uspokojilo,  leč  až  po
uplynutí šestiměsíční pariční lhůty, tudíž v podstatě tento spor byl veden zbytečně. Co se týká
druhé části předmětné částky, ve výši cca 200 tis. Kč, ta se také týkala úroku z prodlení, který ale
vznikl v návaznosti na dílčí proces v rámci účtování a opatřování prostředků pro hrazení agendy,
kdy přišla naprosto mimořádná platba na základě soudního rozhodnutí ve výši téměř 100 mil. Kč.
MS sice tuto částku předem opatřilo a vyžádalo si její uvolnění z kapitoly Všeobecná pokladní
zpráva prostřednictvím MF, ale kvůli nedobře nastaveným procesům část z ní MS vyčerpalo na
úhradu jiných pohledávek a v okamžiku, kdy bylo potřeba provést platbu se ukázalo, že tato
rezerva již nepostačuje a došlo ke zdržení, kdy částka narostla o úrok z prodlení.) a  posl. V.
Vomáčka (Krátce okomentoval vysvětlení zástupce MS.).
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V podrobné rozpravě zpravodaj výboru posl. V. Vomáčka navrhl usnesení následujícího
znění:
Kontrolní  výbor  Poslanecké  sněmovny  Parlamentu  ČR  po  úvodním  výkladu  prezidenta
Nejvyššího kontrolního úřadu Miloslava Kaly, zpravodajské zprávě poslance Víta Vomáčky,
stanovisku  ředitele  Odboru  odškodňování  Ministerstva  spravedlnosti  Jakuba  Severy  a  po
rozpravě
I. b e r e  n a  v ě d o m í

a) Kontrolní závěr Nejvyššího kontrolního úřadu z kontrolní akce č. 21/38 – Peněžní
prostředky  státu  vynakládané  na  odškodňování  (dále  jen  „Kontrolní  závěr
č. 21/38“),

b) Stanovisko Ministerstva spravedlnosti ke Kontrolnímu závěru č. 21/38, obsažené
v části IV materiálu vlády č. j. 10/23,

c) Usnesení vlády č. 78 ze dne 1. 2. 2023,
d) Informaci  Ministerstva  spravedlnosti  o  plnění  opatření  přijatých  k  odstranění

nedostatků uvedených v Kontrolním závěru č. 21/38, obsaženou v části II materiálu
vlády č. j. 624/23;

II. z m o c ň u j e  předsedu  výboru,  aby  s  tímto  usnesením  seznámil  prezidenta
Nejvyššího kontrolního úřadu a ministra spravedlnosti.

S takto navrženým usnesením byl  vysloven souhlas  a  bylo přijato  usnesení  č.  136
(9 pro; 0 proti; 0 se  zdrželo).  Hlasování  se  zúčastnili:  posl. R. Bělohlávková,  posl.  J. Janda,
posl. J. Kott,  posl. R. Kubíček,  posl. H. Naiclerová,  posl. P. Quittová,  posl. R. Vích,  posl.
V. Vomáčka, posl. M. Zborovský /viz příloha zápisu č. 1, str. 10/.

6.
Stanovisko Nejvyššího kontrolního úřadu ke zprávě o plnění státního rozpočtu České republiky za

1. pololetí 2023 /sněmovní tisk 577/2/

S úvodním slovem k tomuto bodu vystoupil  prezident NKÚ M. Kala. Uvedl, že tento
dokument předkládá NKÚ v souladu s ustanovením § 5 zákona č. 166/1993 Sb., o Nejvyšším
kontrolním úřadu. Plnění státního rozpočtu v prvních šesti měsících roku 2023 bylo významně
ovlivněno vysokou inflací, vysokými rozpočtovými výdaji, ale také například příjmy z EU. Na
konci prvního pololetí 2023 dosáhla míra inflace výše 11,2 %, což představuje třetí nejvyšší
meziroční nárůst cenové hladiny mezi evropskými zeměmi. V rámci EU dosáhla inflace vyšších
hodnot pouze v Maďarsku a na Slovensku. V mezinárodním srovnání ČR zaznamenala největší
nárůst cen v kategorii bydlení, voda a energie, a to o 25,2 %. Ovlivnilo to především rostoucí ceny
energií, které meziročně vzrostly o 34,4 %, což oproti evropskému průměru je skutečně vysoké
číslo. Z toho se vyvíjela také výše státního dluhu, která v 1. pololetí 2023 poprvé překročila
hranici 3 bilionů korun. Hospodaření státu skončilo v deficitu více než 215 mld. Kč, což byl
druhý nejhorší pololetní výsledek v historii ČR, a to přesto, že na příjmové straně významně
pomohly dotace z EU. V první polovině roku přinesly více než 106 mld. Kč. Na příjmové straně
rozpočet dosahoval solidních výsledků. Ve srovnání s 1. pololetím 2022 došlo k nárůstu příjmů o
více než 130 mld. Kč, což je nárůst o 16,5 %. Významný podíl na tom měla pokračující vysoká
míra inflace. Meziročně rostlo inkaso daní z příjmů jak fyzických a právnických osob, stejně jako
příjmy z daně z přidané hodnoty. Meziroční pokles naopak vykázaly spotřební daně z minerálních
olejů nebo z tabákových výrobků. Pro porovnání meziročního zvýšení inkasa z jednotlivých daní
s meziroční mírou inflace je patrné, že procentuálního nominálního nárůstu, vyššího než inflace,
dosáhly pouze daně z příjmů fyzických a právnických osob. Ostatní významné daňové příjmy,
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jako daň z přidané hodnoty, spotřební daně a pojistné na sociální zabezpečení, rostly meziročně
pomaleji než inflace. Jednotlivé sazby spotřebních daní nejsou valorizovány a podíl těchto daní na
konečné ceně se proto vlivem inflace postupně snižuje. Snaze o snížení či alespoň zpomalení
tempa růstu výdajů brání zejména vysoké a stále rostoucí mandatorní, případně kvazimandatorní
výdaje, které mají velký vliv na vysoký strukturální deficit veřejných financí. V 1. pololetí 2022
činily mandatorní výdaje téměř 603 mld. Kč, tedy více než 53 % vynaložených celkových výdajů.
Platí dlouhodobý trend výrazně přebytkového hospodaření územních rozpočtů, které meziročně
vzrostlo  o více než 10 mld.  Kč.  Celkový zůstatek na bankovních účtech územních rozpočtů
přesahoval ke konci června 2023 částku 477 mld. Kč, což bylo o 41 mld. Kč více, než celkový
objem konsolidovaných příjmů v 1. pololetí tohoto roku.

Se zpravodajskou zprávou k tomuto bodu vystoupil  předseda – zpravodaj výboru
posl. R. Vích. Uvedl, že předkládaná zpráva hodnotí vývoj a plnění státního rozpočtu za první
pololetí  roku  2023.  Na  konci  prvního  pololetí  tohoto  roku  dosáhla  míra  inflace  vysokou
meziroční  míru ve výši 11,2 %. Tato míra byla způsobena zejména růsty cen elektřiny a
plynu.  Je  to  nejvyšší  meziroční  nárůst  cenové  hladiny  mezi  evropskými  zeměmi.  Státní
rozpočet  hospodařil  v 1. pololetí  roku  2023  s deficitem  215,4  mld.  Kč.  Za  meziročním
zhoršením salda  o  32,4  mld.  Kč  stál  především nárůst  výdajů  v  sociální  oblasti,  pomoc
občanům a firmám s vysokými cenami  energií,  obsluha  státního  dluhu navýšená výplatou
úrokových výnosů z protiinflačních státních dluhopisů či vyšší investice. Výdaje tak svým
tempem  na  konci  června  převyšovaly  tempo  příjmů  o  0,2  procentního  bodu.  Obrat
nepříznivého  trendu  lze  očekávat  (a již  se  i  potvrzuje)  v  druhé  polovině  roku  z důvodu
realizace výnosů z majetkové účasti státu, daně z neočekávaných zisků a ostatních daňových
příjmů tradičně převyšujících inkaso prvního pololetí. Neradostně se vyvíjela i výše státního
dluhu. Státní dluh se v průběhu 1. pololetí 2023 zvýšil o 149,6 mld. Kč, respektive o 5,2 %,
přičemž vnitřní státní dluh vzrostl  o 257,4 mld.  Kč a korunová hodnota vnějšího státního
dluhu se snížila o 107,9 mld. Kč. Státní dluh v průběhu 1. pololetí 2023 tak poprvé v historii
překročil hranici 3 bilionů Kč. Naopak hospodaření územně samosprávných celků skončilo po
šesti měsících v přebytku 61,2 mld. Kč, který tak byl nejvyšší za posledních 10 let. Kraje
hospodařily  s  přebytkem  24,5  mld.  Kč  a  obce  s  přebytkem  36,7  mld.  Kč.  V  průběhu
1. pololetí 2023 se zvýšily stavy na bankovních účtech územních rozpočtů a jimi zřízených
příspěvkových organizací z výše 405,2 mld. Kč na 477,5 mld. Kč.

Se  stanoviskem  za  Ministerstvo  financí  vystoupil  náměstek  ministra  financí
J. Valenta. Uvedl, že MF vnímá tento materiál především jako sumarizaci nejdůležitějších
aspektů  hospodaření  veřejných  rozpočtů  a  jednotlivých  složek  včetně  zhodnocení
makroekonomického  rámce.  S  doporučeními  NKÚ,  která  jsou  zaměřena  především  na
neutěšený stav veřejných financí, lze v zásadě souhlasit. Zkušenosti z minulých let, a i průběh
letošního roku ukazují,  že  pololetní  výsledky nejsou jednoznačným indikátorem výsledků
celoročních. Za zásadní z hlediska veřejných rozpočtů považuje MF především dlouhodobý
trend jejich vývoje. Konsolidace veřejných financí je jedním z hlavních cílů, které si současná
vláda  předsevzala.  I  přes  nepříznivé  vnější  okolnosti  posledních  let,  jejichž  břímě  nese
především státní  rozpočet,  pokračuje  snaha  o  postupné snižování  strukturálního  salda.  Po
minulých  letech  ekonomického  růstu,  kdy  podíl  strukturálního  salda  vůči  HDP osciloval
kolem nulových hodnot, se tento ukazatel propadl v letech pandemie covid-19, v letech 2020
a 2021 k číslům 2,5 až 3,3 % HDP. Konsolidační úsilí  bylo nastartováno již v roce 2022
a postupně  jsou  strukturální  deficity  snižovány.  MF  predikuje  pro  rok  2023  strukturální
schodek veřejných financí na úroveň 2,5 %. Ozdravný balíček a další snahy vlády o úsporná
opatření na výdajové straně státního rozpočtu by měly snížit strukturální schodek v roce 2024
až  na  úroveň  2  %  HDP. I  přes  enormní  růst  zadlužení  v  posledních  letech,  vyvolaný
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především  mimořádnými  situacemi,  jako  byla  krize  energií  a  pandemie  covid-19,  jsou
doporučení  vznesená  ve  stanoviscích  NKÚ  v souladu  se  záměrem  vlády  o  postupnou
stabilizaci  veřejných  rozpočtů  zejména  státního  rozpočtu,  neboť  ostatní  složky  veřejného
sektoru vykazují vyrovnané nebo přebytkové výsledky.

V obecné rozpravě vystoupil posl. V. Vomáčka (Poděkoval NKÚ za tento materiál.). 

V podrobné  rozpravě  předseda  –  zpravodaj  výboru  posl.  R.  Vích navrhl  usnesení
následujícího znění:
Kontrolní  výbor  Poslanecké  sněmovny  Parlamentu  ČR  po  úvodním  výkladu  prezidenta
Nejvyššího kontrolního úřadu Miloslava Kaly, zpravodajské zprávě poslance Radovana Vícha,
stanovisku náměstka ministra financí Jiřího Valenty a po rozpravě
I. b e r e  n a  v ě d o m í  Stanovisko Nejvyššího kontrolního úřadu ke Zprávě o plnění

státního rozpočtu České republiky za 1. pololetí 2023 /sněmovní tisk 577/2/;
II. z m o c ň u j e  zpravodaje  výboru,  aby  s  tímto  usnesením  seznámil  Poslaneckou

sněmovnu Parlamentu ČR.

S takto navrženým usnesením byl  vysloven souhlas  a  bylo přijato  usnesení  č.  137
(8 pro; 0 proti; 0 se  zdrželo).  Hlasování  se  zúčastnili:  posl. R. Bělohlávková,  posl.  J. Janda,
posl. R. Kubíček,  posl. H. Naiclerová,  posl. P. Quittová,  posl. R. Vích,  posl.  V. Vomáčka,
posl. M. Zborovský /viz příloha zápisu č. 1, str. 11/.

7.
Sdělení předsedy, různé

V rámci tohoto bodu předseda výboru posl. R. Vích informoval členy výboru o tom,
že:
 na stoly byl všem členům KV rozdán časový harmonogram pravidelných akcí Poslanecké

sněmovny na 1.  pololetí  2024, ve kterém jsou zvýrazněny termíny plánovaných schůzí
Kontrolního  výboru  v  tomto  pololetí.  Dále  uvedl,  že  je  plánováno  několik  výjezdních
zasedání Kontrolního výboru, a to ve čtvrtek 11. 1. 2024 do sídla Vojenského historického
ústavu, Praha 3 – Žižkov, ve čtvrtek 14. 3. 2024 do nového sídla Nejvyššího kontrolního
úřadu, ve čtvrtek 6. 6. 2024 výjezdní zasedání na Šumavu v rámci projednávání KZ NKÚ
č. 21/09  –  Peněžní  prostředky  vynakládané  na  projekty  návštěvnické  infrastruktury
související  s  ochranou  přírody,  kde  je  zpravodajem  pan  posl.  J.  Kott,  a  ve  čtvrtek
20. 6. 2024  je  možné  navštívit  sklad  Správy  státních  hmotných  rezerv  v Heřmanově
Městci.,

 všem členům výboru byly na stoly rozdány tyto materiály:
- Přehled zpravodajů kontrolních závěrů NKÚ dle jmen. Od začátku tohoto volebního

období, včetně dnešní schůze, Kontrolní výbor projednal celkem 72 kontrolních závěrů
NKÚ. Z toho v letošním roce projednal  celkem 42 kontrolních závěrů NKÚ, což je
rekordní počet projednaných kontrolních závěrů. Velice poděkoval členům (a zejména
zpravodajům) výboru za aktivní činnost ve výboru.,

- Tabulka zpravodajovaných kontrolních závěrů a tímto požádal členy KV o vyplnění
termínu,  kdy  chtějí  projednávání  těchto  kontrolních  závěrů  zařadit  na  schůze  KV,
a o vrácení vyplněné tabulky zpět tajemnici Kontrolního výboru,
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- Tabulka  přehledu  neprojednaných  kontrolních  závěrů  Nejvyššího  kontrolního  úřadu,
které  dosud nemají  zpravodaje,  aby si  členové  KV mohli  vybrat  některé  z  nich  ke
zpravodajování.,

 na této schůzi by bylo vhodné schválit usnesení k plánu zahraničních aktivit Kontrolního
výboru v roce 2024. Vzhledem k tomu, že byl předložen jediný návrh, a to na zahraniční
cestu do Portugalska, navrhl usnesení následujícího znění:

Kontrolní výbor Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR
I. s c h v a l u j e  uskutečnit  v  průběhu  roku  2024  přijetí  zahraniční  delegace

Lucemburska;
II. s c h v a l u j e  uskutečnit  v  průběhu  roku  2024  zahraniční  pracovní  cestu  do

Portugalské republiky;
III. p o v ě ř u j e  předsedu Kontrolního výboru Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR, aby

toto usnesení předložil předsedkyni Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR k projednání
v Organizačním výboru Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR;

IV. z m o c ň u j e  předsedu Kontrolního výboru Poslanecké  sněmovny  Parlamentu  ČR
k dalším jednáním týkajícím se výše uvedené zahraniční pracovní cesty.

S takto  navrženým usnesením byl  vysloven souhlas  a  bylo přijato  usnesení  č.  138
(8 pro; 0 proti; 0 se  zdrželo).  Hlasování  se  zúčastnili:  posl. R. Bělohlávková,  posl.  J. Janda,
posl.  R. Kubíček,  posl. H. Naiclerová,  posl. P. Quittová,  posl. R. Vích,  posl.  V. Vomáčka,
posl. M. Zborovský /viz příloha zápisu č. 1, str. 12/.

V rámci tohoto bodu se  posl. V. Vomáčka dotázal, zda má Kontrolní výbor nějaké
nové informace o areálu zámku Štiřín.  Předseda výboru posl. R. Vích uvedl, že Kontrolní
výbor žádné nové informace od generální ředitelky ÚZSVM neobdržel.

8.
Návrh termínu a pořadu příští schůze výboru

V rámci tohoto bodu předseda výboru posl. R. Vích navrhl, aby se příští schůze KV
konala ve čtvrtek 11. 1. 2024 od 10.00 hodin v sídle Vojenského historického ústavu Praha
a KV přijal usnesení následujícího znění:
Kontrolní výbor Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR po úvodním slově předsedy Kontrolního
výboru poslance Radovana Vícha a po rozpravě 
II. s t a n o v í ,  že příští schůze Kontrolního výboru se bude konat ve čtvrtek 11. 1. 2024

od 10.00 hodin v sídle Vojenského historického ústavu Praha;
III. z m o c ň u j e  předsedu výboru, aby stanovil pořad příští schůze Kontrolního výboru.

S takto  navrženým  usnesením  byl  vysloven  souhlas  a  bylo  přijato  usnesení  č.  139
(8 pro; 0 proti; 0 se  zdrželo).  Hlasování  se  zúčastnili:  posl. R. Bělohlávková,  posl.  J. Janda,
posl.  R.  Kubíček,  posl. H. Naiclerová,  posl. P. Quittová,  posl. R. Vích,  posl. V. Vomáčka,
posl. M. Zborovský /viz příloha zápisu č. 1, str. 8/.

Tím byl naplněn pořad 28. schůze KV a předseda výboru posl. R. Vích poděkoval všem
přítomným za spolupráci a ukončil dvacátou osmou schůzi Kontrolního výboru.

- 22 -



Schůze výboru byla ukončena ve 12.00 hodin.

Zapsala: M. Hálková – tajemnice výboru

Roman KUBÍČEK v. r. Radovan VÍCH v. r.
místopředseda – ověřovatel

Kontrolního výboru
předseda

Kontrolního výboru

Příloha č. 1 str. 1

Kontrolní výbor PS PČR
28. schůze

07.12.2023 - 9:03:19

1. hlasování, návrh

Schválení pořadu

Aktivně hlasovalo:
9 Pro: 9 Proti: 0 Zdržel se: 0

Romana Bělohlávková, KDU-ČSL: Nepřihlášen

Kamal Farhan, ANO: Nepřihlášen

Jakub Janda, ODS: Pro

Josef Kott, ANO: Pro

Václav Král, ODS: Nepřihlášen

Roman Kubíček, ANO: Pro
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Hana Naiclerová, STAN: Pro

Petra Quittová, STAN: Pro

Pavel Růžička, ANO: Nepřihlášen

Petr Sadovský, ANO: Nepřihlášen

Jiří Slavík, TOP09: Pro

Michaela Šebelová, STAN: Nepřihlášen

Radovan Vích, SPD: Pro

Vít Vomáčka, ODS: Pro

Milan Wenzl, ANO: Nepřihlášen

Miroslav Zborovský, KDU-ČSL: Pro

ID hlasování: 1, schůze č. 28, čas 9:03:19

Příloha č. 1 str. 2
usnesení č. 132

Kontrolní výbor PS PČR
28. schůze

07.12.2023 - 9:33:57

2. hlasování, návrh

KZ NKÚ z KA č. 21/08 - Peněž. prostř. vynakládané na podporu soc.
bydlení z IROP – usnesení

1.

Aktivně hlasovalo:
11

Pro: 11 Proti: 0 Zdržel se: 0

Romana Bělohlávková, KDU-ČSL: Pro

Kamal Farhan, ANO: Nepřihlášen

Jakub Janda, ODS: Pro
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Josef Kott, ANO: Pro

Václav Král, ODS: Nepřihlášen

Roman Kubíček, ANO: Pro

Hana Naiclerová, STAN: Pro

Petra Quittová, STAN: Pro

Pavel Růžička, ANO: Nepřihlášen

Petr Sadovský, ANO: Nepřihlášen

Jiří Slavík, TOP09: Pro

Michaela Šebelová, STAN: Pro

Radovan Vích, SPD: Pro

Vít Vomáčka, ODS: Pro

Milan Wenzl, ANO: Nepřihlášen

Miroslav Zborovský, KDU-ČSL: Pro

ID hlasování: 2, schůze č. 28, čas 9:33:57

Příloha č. 1 str. 3
usnesení č. 133

Kontrolní výbor PS PČR
28. schůze

07.12.2023 - 10:13:15

3. hlasování, návrh

KZ NKÚ z KA č. 21/35 - Peněž. prostř. na informační podporu
protiepidemických činností – usnesení

2.

Aktivně hlasovalo:
9

Pro: 9 Proti: 0 Zdržel se: 0

Romana Bělohlávková, KDU-ČSL: Pro
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Kamal Farhan, ANO: Nepřihlášen

Jakub Janda, ODS: Pro

Josef Kott, ANO: Pro

Václav Král, ODS: Nepřihlášen

Roman Kubíček, ANO: Nepřihlášen

Hana Naiclerová, STAN: Pro

Petra Quittová, STAN: Pro

Pavel Růžička, ANO: Nepřihlášen

Petr Sadovský, ANO: Nepřihlášen

Jiří Slavík, TOP09: Nehlasoval

Michaela Šebelová, STAN: Pro

Radovan Vích, SPD: Pro

Vít Vomáčka, ODS: Pro

Milan Wenzl, ANO: Nepřihlášen

Miroslav Zborovský, KDU-ČSL: Pro

ID hlasování: 3, schůze č. 28, čas 10:13:15

Příloha č. 1 str. 4

Kontrolní výbor PS PČR
28. schůze

07.12.2023 - 10:47:20

4. hlasování, návrh

KZ NKÚ z KA č. 21/21 - Peněž. prostředky státu vynakládané na systém
ochrany měkkých cílů – bod I. usnesení

3.

Aktivně hlasovalo:
9

Pro: 9 Proti: 0 Zdržel se: 0
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Romana Bělohlávková, KDU-ČSL: Pro

Kamal Farhan, ANO: Nepřihlášen

Jakub Janda, ODS: Pro

Josef Kott, ANO: Pro

Václav Král, ODS: Nepřihlášen

Roman Kubíček, ANO: Nepřihlášen

Hana Naiclerová, STAN: Pro

Petra Quittová, STAN: Pro

Pavel Růžička, ANO: Nepřihlášen

Petr Sadovský, ANO: Nepřihlášen

Jiří Slavík, TOP09: Nehlasoval

Michaela Šebelová, STAN: Pro

Radovan Vích, SPD: Pro

Vít Vomáčka, ODS: Pro

Milan Wenzl, ANO: Nepřihlášen

Miroslav Zborovský, KDU-ČSL: Pro

ID hlasování: 4, schůze č. 28, čas 10:47:20

Příloha č. 1 str. 5

Kontrolní výbor PS PČR
28. schůze

07.12.2023 - 10:48:01

5. hlasování, návrh

KZ NKÚ z KA č. 21/21 - Peněž. prostředky státu vynakládané na systém
ochrany měkkých cílů – bod II. usnesení

3.
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Aktivně hlasovalo:
9 Pro: 4 Proti: 0 Zdržel se: 5

Romana Bělohlávková, KDU-ČSL: Pro

Kamal Farhan, ANO: Nepřihlášen

Jakub Janda, ODS: Zdržel se

Josef Kott, ANO: Pro

Václav Král, ODS: Nepřihlášen

Roman Kubíček, ANO: Nepřihlášen

Hana Naiclerová, STAN: Zdržel se

Petra Quittová, STAN: Zdržel se

Pavel Růžička, ANO: Nepřihlášen

Petr Sadovský, ANO: Nepřihlášen

Jiří Slavík, TOP09: Nehlasoval

Michaela Šebelová, STAN: Zdržel se

Radovan Vích, SPD: Pro

Vít Vomáčka, ODS: Zdržel se

Milan Wenzl, ANO: Nepřihlášen

Miroslav Zborovský, KDU-ČSL: Pro

ID hlasování: 5, schůze č. 28, čas 10:48:01

Příloha č. 1 str. 6

Kontrolní výbor PS PČR
28. schůze

07.12.2023 - 10:48:45

6. hlasování, návrh
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KZ NKÚ z KA č. 21/21 - Peněž. prostředky státu vynakládané na systém
ochrany měkkých cílů – bod III. usnesení

3.

Aktivně hlasovalo:
9 Pro: 6 Proti: 0 Zdržel se: 3

Romana Bělohlávková, KDU-ČSL: Pro

Kamal Farhan, ANO: Nepřihlášen

Jakub Janda, ODS: Zdržel se

Josef Kott, ANO: Pro

Václav Král, ODS: Nepřihlášen

Roman Kubíček, ANO: Nepřihlášen

Hana Naiclerová, STAN: Pro

Petra Quittová, STAN: Pro

Pavel Růžička, ANO: Nepřihlášen

Petr Sadovský, ANO: Nepřihlášen

Jiří Slavík, TOP09: Nehlasoval

Michaela Šebelová, STAN: Zdržel se

Radovan Vích, SPD: Pro

Vít Vomáčka, ODS: Zdržel se

Milan Wenzl, ANO: Nepřihlášen

Miroslav Zborovský, KDU-ČSL: Pro

ID hlasování: 6, schůze č. 28, čas 10:48:45

Příloha č. 1 str. 7

Kontrolní výbor PS PČR
28. schůze
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07.12.2023 - 10:49:37

7. hlasování, návrh

KZ NKÚ z KA č. 21/21 - Peněž. prostředky státu vynakládané na systém
ochrany měkkých cílů – bod IV. usnesení

3.

Aktivně hlasovalo:
9 Pro: 9 Proti: 0 Zdržel se: 0

Romana Bělohlávková, KDU-ČSL: Pro

Kamal Farhan, ANO: Nepřihlášen

Jakub Janda, ODS: Pro

Josef Kott, ANO: Pro

Václav Král, ODS: Nepřihlášen

Roman Kubíček, ANO: Nepřihlášen

Hana Naiclerová, STAN: Pro

Petra Quittová, STAN: Pro

Pavel Růžička, ANO: Nepřihlášen

Petr Sadovský, ANO: Nepřihlášen

Jiří Slavík, TOP09: Nehlasoval

Michaela Šebelová, STAN: Pro

Radovan Vích, SPD: Pro

Vít Vomáčka, ODS: Pro

Milan Wenzl, ANO: Nepřihlášen

Miroslav Zborovský, KDU-ČSL: Pro

ID hlasování: 7, schůze č. 28, čas 10:49:37

Příloha č. 1 str. 8
usnesení č. 134
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Kontrolní výbor PS PČR
28. schůze

07.12.2023 - 10:50:03

8. hlasování, návrh

KZ NKÚ z KA č. 21/21 - Peněž. prostředky státu vynakládané na systém
ochrany měkkých cílů – usnesení jako celek

3.

Aktivně hlasovalo:
9 Pro: 9 Proti: 0 Zdržel se: 0

Romana Bělohlávková, KDU-ČSL: Pro

Kamal Farhan, ANO: Nepřihlášen

Jakub Janda, ODS: Pro

Josef Kott, ANO: Pro

Václav Král, ODS: Nepřihlášen

Roman Kubíček, ANO: Nepřihlášen

Hana Naiclerová, STAN: Pro

Petra Quittová, STAN: Pro

Pavel Růžička, ANO: Nepřihlášen

Petr Sadovský, ANO: Nepřihlášen

Jiří Slavík, TOP09: Nehlasoval

Michaela Šebelová, STAN: Pro

Radovan Vích, SPD: Pro

Vít Vomáčka, ODS: Pro

Milan Wenzl, ANO: Nepřihlášen

Miroslav Zborovský, KDU-ČSL: Pro

ID hlasování: 8, schůze č. 28, čas 10:50:03

Příloha č. 1 str. 9
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usnesení č. 135

Kontrolní výbor PS PČR
28. schůze

07.12.2023 - 11:01:49

9. hlasování, návrh

KZ NKÚ z KA č. 21/25 – Účetní závěrka České rozvojové agentury za
r.2020 a údaje předkládané Českou rozvojovou agenturou pro hodnocení

plnění SR za r. 2020 - usnesení
4.

Aktivně hlasovalo:
9 Pro: 9 Proti: 0 Zdržel se: 0

Romana Bělohlávková, KDU-ČSL: Pro

Kamal Farhan, ANO: Nepřihlášen

Jakub Janda, ODS: Pro

Josef Kott, ANO: Pro

Václav Král, ODS: Nepřihlášen

Roman Kubíček, ANO: Nepřihlášen

Hana Naiclerová, STAN: Pro

Petra Quittová, STAN: Pro

Pavel Růžička, ANO: Nepřihlášen

Petr Sadovský, ANO: Nepřihlášen

Jiří Slavík, TOP09: Nehlasoval

Michaela Šebelová, STAN: Pro

Radovan Vích, SPD: Pro

Vít Vomáčka, ODS: Pro

Milan Wenzl, ANO: Nepřihlášen

Miroslav Zborovský, KDU-ČSL: Pro

ID hlasování: 9, schůze č. 28, čas 11:01:49
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Příloha č. 1 str. 10
usnesení č. 136

Kontrolní výbor PS PČR
28. schůze

07.12.2023 - 11:39:54

10. hlasování, návrh

KZ NKÚ z KA č. 21/38 - Peněžní prostředky státu vynakládané na
odškodňování – usnesení

5.

Aktivně hlasovalo:
9 Pro: 9 Proti: 0 Zdržel se: 0

Romana Bělohlávková, KDU-ČSL: Pro

Kamal Farhan, ANO: Nepřihlášen

Jakub Janda, ODS: Pro

Josef Kott, ANO: Pro

Václav Král, ODS: Nepřihlášen

Roman Kubíček, ANO: Pro

Hana Naiclerová, STAN: Pro

Petra Quittová, STAN: Pro

Pavel Růžička, ANO: Nepřihlášen

Petr Sadovský, ANO: Nepřihlášen

Jiří Slavík, TOP09: Nehlasoval

Michaela Šebelová, STAN: Nepřihlášen

Radovan Vích, SPD: Pro

Vít Vomáčka, ODS: Pro

Milan Wenzl, ANO: Nepřihlášen

Miroslav Zborovský, KDU-ČSL: Pro

ID hlasování: 10, schůze č. 28, čas 11:39:54
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Příloha č. 1 str. 11
usnesení č. 137

Kontrolní výbor PS PČR
28. schůze

07.12.2023 - 11:54:01

11. hlasování, návrh

Stanovisko NKÚ ke zprávě o plnění státního rozpočtu ČR za 1. pololetí
2023 /ST 577/2/ - usnesení

6.

Aktivně hlasovalo:
8 Pro: 8 Proti: 0 Zdržel se: 0

Romana Bělohlávková, KDU-ČSL: Pro

Kamal Farhan, ANO: Nepřihlášen

Jakub Janda, ODS: Pro

Josef Kott, ANO: Nehlasoval

Václav Král, ODS: Nepřihlášen

Roman Kubíček, ANO: Pro

Hana Naiclerová, STAN: Pro

Petra Quittová, STAN: Pro

Pavel Růžička, ANO: Nepřihlášen

Petr Sadovský, ANO: Nepřihlášen

Jiří Slavík, TOP09: Nehlasoval

Michaela Šebelová, STAN: Nepřihlášen

Radovan Vích, SPD: Pro

Vít Vomáčka, ODS: Pro

Milan Wenzl, ANO: Nepřihlášen

Miroslav Zborovský, KDU-ČSL: Pro
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ID hlasování: 11, schůze č. 28, čas 11:54:01

Příloha č. 1 str. 12
usnesení č. 138

Kontrolní výbor PS PČR
28. schůze

07.12.2023 - 11:59:56

12. hlasování, návrh

usnesení – zahraniční aktivity 2024

Aktivně hlasovalo:
8

Pro: 8 Proti: 0 Zdržel se: 0

Romana Bělohlávková, KDU-ČSL: Pro

Kamal Farhan, ANO: Nepřihlášen

Jakub Janda, ODS: Pro

Josef Kott, ANO: Nehlasoval

Václav Král, ODS: Nepřihlášen

Roman Kubíček, ANO: Pro

Hana Naiclerová, STAN: Pro

Petra Quittová, STAN: Pro

Pavel Růžička, ANO: Nepřihlášen

Petr Sadovský, ANO: Nepřihlášen

Jiří Slavík, TOP09: Nehlasoval

Michaela Šebelová, STAN: Nepřihlášen

Radovan Vích, SPD: Pro

Vít Vomáčka, ODS: Pro

Milan Wenzl, ANO: Nepřihlášen

Miroslav Zborovský, KDU-ČSL: Pro
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ID hlasování: 12, schůze č. 28, čas 11:59:56

Příloha č. 1 str. 13
usnesení č. 139

Kontrolní výbor PS PČR
28. schůze

07.12.2023 - 12:02:20

13. hlasování, návrh

Návrh termínu a pořadu příští schůze výboru
8.

Aktivně hlasovalo:
8

Pro: 8 Proti: 0 Zdržel se: 0

Romana Bělohlávková, KDU-ČSL: Pro

Kamal Farhan, ANO: Nepřihlášen

Jakub Janda, ODS: Pro

Josef Kott, ANO: Nehlasoval

Václav Král, ODS: Nepřihlášen

Roman Kubíček, ANO: Pro

Hana Naiclerová, STAN: Pro

Petra Quittová, STAN: Pro

Pavel Růžička, ANO: Nepřihlášen

Petr Sadovský, ANO: Nepřihlášen

Jiří Slavík, TOP09: Nehlasoval

Michaela Šebelová, STAN: Nepřihlášen

Radovan Vích, SPD: Pro

Vít Vomáčka, ODS: Pro
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Milan Wenzl, ANO: Nepřihlášen

Miroslav Zborovský, KDU-ČSL: Pro

ID hlasování: 13, schůze č. 28, čas 12:02:20
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